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PROTOKÓŁ NR VI/XL/22 

z XL SESJI SEJMIKU WOJEWÓDZTWA ŚLĄSKIEGO 

VI KADENCJI 
 

(24.01.2022 r. – Sala Sejmu Śląskiego, Urząd Marszałkowski Województwa Śląskiego 

w Katowicach, ul. Ligonia 46) 

 

[przed rozpoczęciem sesji sprawdzona została lista obecności radnych, ponadto podana została informacja 

o przetwarzaniu danych osobowych] 

 

1. Otwarcie sesji – [godz. 1105 – radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku] 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…na podstawie danych 

z systemu stwierdzam, iż w obradach uczestniczy 42 radnych, a zatem obrady 

są prawomocne i w związku z tym otwieram XL sesję Sejmiku Województwa 

Śląskiego VI kadencji. Serdecznie witam wszystkich uczestników naszej sesji. 

Witam serdecznie Pana Ministra Michała Wójcika. Witam Zarząd 

Województwa Śląskiego na czele z Panem Marszałkiem Jakubem 

Chełstowskim. Witam Panią Skarbnik Elżbietę Stolorz-Krzisz, witam Pana 

Dariusza Ptasia, Sekretarza Województwa. Witam Szanownych Państwa 

Radnych Sejmiku Województwa Śląskiego. Serdecznie witam wszystkie osoby, 

które przybyły do nas aby uczestniczyć w podsumowaniu Roku Górali oraz 

konkursu Śląskie Orły Wolontariatu. Przechodzimy do punktu 2… 

 

 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad: 
 

Porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

3. Rok Górali w Województwie Śląskim – podsumowanie. 

4. Śląskie Orły Wolontariatu – Wolontariusz 2021 – podsumowanie. 

5. Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Sejmiku. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2022-2030 (druk VI/491). 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr V/55/6/2018 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 25 czerwca 2018 roku w sprawie określenia 

szczegółowych wymogów dotyczących opracowania Raportu o stanie 

województwa (druk VI/490). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony dla Parku 

Krajobrazowego „Lasy nad Górną Liswartą” (druk VI/489). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego podjęcia pilnych 

działań mających na celu wypracowanie konkretnych rozwiązań zmierzających 

do przywrócenia dotychczasowego stanu rzek Sztoły, Baby i Białej (druk 



2 

VI/492). 

10. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

11. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

12. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – Zarząd Województwa wnosi 

o uzupełnienie porządku obrad o projekty uchwał w sprawie: zmiany uchwały 

Nr VI/38/9/2021 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 15 listopada 2021 

roku w sprawie przyjęcia Programu współpracy Samorządu Województwa 

Śląskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi 

w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na 

rok 2022 – to jest druk VI/493. Kolejny projekt – przyjęcie apelu do Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja Dudy dotyczącego ustanowienia 16 lipca 

Narodowym Dniem Powstań Śląskich (druk VI/494). Proponuję by projekty te 

po przegłosowaniu umieścić kolejno po dotychczasowym punkcie 9. Czy są 

inne propozycje zmian porządku obrad ? … Wiem, że taka uchwała wpłynęła 

do mnie w piątek z ramienia Pana Przewodniczącego Mazura. Bardzo proszę 

o… Czy mamy jakieś problemy na łączach ? … Czy ktoś z ramienia klubu…? 

 

- radny Klaudiusz Komor –…może ja Panie Przewodniczący…? 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…proszę bardzo ! 

 

- radny Klaudiusz Komor –…dziękuję Panie Przewodniczący ! Chcielibyśmy 

wnieść pod obrady propozycję apelu o szczepienia do wszystkich mieszkańców 

województwa śląskiego. Proszę Państwa ! Jesteśmy chyba w tej chwili 

w krytycznym momencie pandemii, to widzimy wszyscy, ilość zakażeń rośnie 

drastycznie. Niestety dotyka nas już ten wariant omikron, który jest wybitnie 

zjadliwy i przenosi się wyjątkowo łatwo, natomiast, niestety, w Polsce, jak 

Państwo wiecie ze wszystkich danych i źródeł procent, poziom wyszczepienia 

społeczeństwa jest bardzo niski i tutaj niestety jest to olbrzymie zagrożenie nie 

tylko dla tych osób, które nie chcą się szczepić, ale przede wszystkim dla 

systemu ochrony zdrowia w naszym kraju, ponieważ łóżka covidowe są w tej 

chwili pełne mniej więcej w połowie ilości, natomiast nagły dopływ chorych, 

który niewątpliwie będzie – oczywiście wiemy, że ten wariat przebiega 

troszeczkę łagodniej, ale biorąc pod uwagę, że ilość zakażeń będzie kilkukrotnie 

większa, to nawet przy tym łagodniejszym przebiegu ilość hospitalizacji może 

być olbrzymia, i proszę Państwa, jedynym potwierdzonym i skutecznym 

sposobem zapobiegania są w tej chwili szczepienia. Tutaj można dyskutować, 

można się sprzeczać, ale z punktu widzenia naukowego jest to jedyny 

potwierdzony sposób, skuteczny i bezpieczny… 
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- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…Panie Doktorze ! Tutaj 

żeby sprawa była jasna, bo być może Pan nie ma tych dokumentów przed sobą, 

ja sobie je wydrukowałem, chodzi o dodatkową uchwałę, przyjęcie apelu do 

mieszkańców województwa śląskiego dotyczącego szczepień. Rozumiem, że to 

jest sugestia żeby to ująć w porządku obrad dzisiejszej sesji, tak ? 

 

- radny Klaudiusz Komor –…tak ! Już od razu chciałem powiedzieć dlaczego 

proponujemy ten projekt, ale jeżeli Pan Przewodniczący uważa, że to później, 

no to tak… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…no ja oczywiście mówię, 

sprawa jest taka, bo to wpłynęło w piątek w godzinach wieczornych do mnie, 

więc nie dało się tych spraw proceduralnych dograć. Dzisiaj radni otrzymali ten 

dokument, on jeszcze nie jest projektem uchwały, bo po głosowaniu będzie mieć 

jako projekt nadany numer, ale w tej chwili sprawę uważam za wyczerpującą, 

czyli mamy na tą chwilę trzy wnioski o zmianę porządku obrad … tutaj mi 

podpowiadają, czy Pani Simela już jest aktualnie na łączach ? 

 

- radna Dorota Konieczny-Simela – tak, jestem, przepraszam za spóźnienie, 

zgodnie z tym o czym mówiłam Panu Przewodniczącemu, nie mogę 

potwierdzić… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…oczywiście tylko w tej 

chwili żeby Pani Simela mogła z nami głosować to jeszcze raz musimy 

potwierdzić kworum wszyscy, tak ?... 

 

- radna Dorota Konieczny-Simela –…bardzo Państwa przepraszam… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…to nie jest żaden problem, 

więc mamy okienko kworum – proszę o naciśnięcie jeszcze raz kworum … mieli 

kłopoty z potwierdzeniem Pan Mazur, Pan Siedlaczek i Pan Kałuża, poczekamy 

chwileczkę … Mamy, kworum nam się poprawiło o jedną osobę … kworum 

było oczywiście wcześniej, ale w tej chwili mamy komplet osób, które będą, 

mam nadzieję, brały udział w całej dzisiejszej sesji. Mamy, tak jak 

powiedziałem, trzy punkty do zmiany porządku obrad i moje pytanie: czy są 

inne propozycje zmian porządku obrad ? … Nie widzę zgłoszeń, więc 

przechodzimy do głosowania… 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

zmiany uchwały Nr VI/38/9/2021 Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 15 

listopada 2021 roku w sprawie przyjęcia Programu współpracy Samorządu 

Województwa Śląskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 
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wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego 

i o wolontariacie na rok 2022 (druk VI/493): 

 

za  43 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

przyjęcia apelu do Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja Dudy 

dotyczącego ustanowienia 16 lipca Narodowym Dniem Powstań Śląskich (druk 

VI/494): 

 

za  42 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

 

Głosowanie nad uzupełnieniem porządku obrad o projekt uchwały w sprawie 

przyjęcia apelu do mieszkańców województwa śląskiego dotyczącego szczepień 

przeciwko COVID-19 (druk VI/495): 

 

za  41 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…oczywiście, tak jak to 

sugerowałem wcześniej, te punkty będą dodane według kolejności zgłoszenia 

do porządku obrad, czyli po punkcie 9 będą kolejno te trzy uchwały. 

 

 

Przyjęty porządek obrad: 

 

1. Otwarcie sesji Sejmiku. 

2. Rozpatrzenie proponowanych zmian w porządku obrad. 

3. Rok Górali w Województwie Śląskim – podsumowanie. 

4. Śląskie Orły Wolontariatu – Wolontariusz 2021 – podsumowanie. 

5. Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Sejmiku. 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Śląskiego na lata 2022-2030 (druk VI/491). 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr V/55/6/2018 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 25 czerwca 2018 roku w sprawie określenia 

szczegółowych wymogów dotyczących opracowania Raportu o stanie 
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województwa (druk VI/490). 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony dla Parku 

Krajobrazowego „Lasy nad Górną Liswartą” (druk VI/489). 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego podjęcia pilnych 

działań mających na celu wypracowanie konkretnych rozwiązań zmierzających 

do przywrócenia dotychczasowego stanu rzek Sztoły, Baby i Białej (druk 

VI/492). 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/38/9/2021 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 15 listopada 2021 roku w sprawie przyjęcia 

Programu współpracy Samorządu Województwa Śląskiego z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 

o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2022 (druk 

VI/493). 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu do Prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej Andrzeja Dudy dotyczącego ustanowienia 16 lipca Narodowym 

Dniem Powstań Śląskich (druk VI/494). 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu do mieszkańców województwa 

śląskiego dotyczącego szczepień przeciwko COVID-19 (druk VI/495). 

13. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego w okresie 

pomiędzy sesjami. 

14. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych. 

15. Zamknięcie sesji Sejmiku. 

 

 

3. Rok Górali w Województwie Śląskim – podsumowanie: 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…taki zupełnie inny nastrój 

– Rok Górali w Województwie Śląskim – podsumowanie. Szanowni Państwo ! 

czas biegnie nieubłaganie. 14 grudnia 2020 roku Sejmik podjął uchwałę 

o ustanowieniu roku 2021 Rokiem Górali w Województwie Śląskim. Mimo 

niesprzyjających warunków odbyło się wiele wydarzeń z tym związanych. 

Zanim jednak przedstawimy podsumowanie mamy zaplanowaną krótką część 

artystyczną – zapraszam góralską kapelę ! I tu będą dwa utwory: U kowola 

kuźnia murowano i Hajduk. Proszę bardzo ! 

 

[występ kapeli góralskiej – po występie członek kapeli złożył zebranym życzenia 

noworoczne] 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękujemy kapeli za 

występ. Będziemy mieli okazję jeszcze raz ją usłyszeć pod koniec tego punktu 

sesji, a teraz przejdziemy do wspomnianych wcześniej podsumowań i proszę 

Pana Marszałka Jakuba Chełstowskiego. 
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- Marszałek Jakub Chełstowski – witam Państwa bardzo serdecznie, witam 

Pana Ministra, witam drogich gości, radnych. Dziękujemy za tak zacne 

życzenia, oby się tylko spełniły, bo myślę, że ten rok będzie wyjątkowy dla nas 

wszystkich, a przede wszystkim w zdrowiu. Ja się bardzo cieszę, bo myślę, że 

ten zeszły rok i ta kadencja pokazuje, że nasz region to nie tylko centrum. Tak 

było kiedyś w przeszłości myślenie – cieszę się, że udało nam się to wspólnymi 

siłami odmienić – i myślę, że to nie jest, jakby to powiedzieć, ostatnia nasza 

nuta tej naszej pieśni góralskiej tutaj w centrum. Chyba z dwa tygodnie temu, 

może ja się będę mylił, ale przyszli tutaj przebierańcy, z bata nie strzelali, ale 

… z bicza, czy z bata ? … Z bata ! Dobrze mówiłem – z bata nie strzelali, bo 

nikt nie zasłużył, no ale myślę, że całe Katowice widziały jak piękny jest region 

i jaką ma piękną tradycję i cieszę się, że Sejmik tej kadencji z radnymi 

wszystkimi, z Zarządem, z Panem Przewodniczącym, z parlamentarzystami 

udało nam się to przeprowadzić, pokazać w całym regionie i nie tylko. I myślę, 

że trzeba coś na tej podstawie dalej działać i nad tym gdzieś tam pracujemy po 

cichu, ale to też był wyjątkowy czas żeby poznać Państwa bliżej, chociaż dobrze 

się znamy, ale jak widać powoduje to, że ta chęć poznawania kultury, 

zwyczajów, no i też pokazywania jest jeszcze większa niż była. I myślę, że to 

też buduje taki pozytywny wizerunek naszego regionu, no bo nie ma co 

ukrywać, nadal jesteśmy kojarzeni siłą rzeczy z kopalniami, z przemysłem 

ciężkim, chociaż to się już tutaj wszystko mocno zmieniło, ale akurat Rok Górali 

i tutaj Państwo jesteście naszymi dobrymi ambasadorami tej zmiany, kultury, 

też promocji walorów naszego regionu – Podbeskidzie, Żywiecczyzna, Śląsk 

Cieszyński – i to, że razem to udało się wszystko zrobić, ja też z całego serca 

Państwu za to zaangażowanie bardzo w imieniu całego Zarządu i Sejmiku 

dziękuję, bo gdyby też nie wasza postawa, nie wasza otwartość, no to by się nie 

udało. Dziękuję tutaj inicjatorom za podejście do tego tematu, który stał się 

naszym, uważam, sztandarowym działaniem. Tylko tak jak mówię, musimy to 

fajnie zaplanować i w latach kolejnych realizować – rok w Rok Górali nie musi 

być, ale ta intencja funkcjonowania roku, czy górali, grupy mieszkańców 

naszego wspaniałego regionu, który jest w łączności z resztą, pokazuje że można 

fajne rzeczy i dobre rzeczy dla ludzi robić i pokazywać, a wiem, że Państwo 

macie do tego kupę serca, kupę takiej nieustępliwości, kupę też takiego uporu 

bym powiedział, ale dobrego uporu. Ja się cieszę, że mogliśmy ten rok tak 

dobrze współpracować. Bardzo dziękuję Pani Beacie Białowąs, Członkowi 

Zarządu Województwa za to, że zawsze tam dyżur w tych ważnych momentach 

sprawowała – ja może bywałem rzadziej, ale też bywałem i cieszę się, że 

w takim stopniu potrafiliśmy z tego zrobić coś naprawdę wyjątkowego. 

Wszystkim Państwu bardzo dziękuję z całego serca w imieniu Sejmiku, 

w imieniu Zarządu Województwa – Pan Przewodniczący to też góral, więc 

w jego imieniu nie będę nic mówił, bo może się źle skończyć dla marszałka – 

zostawię to co Pan Przewodniczący powie dla Pana Przewodniczącego, no ale 

się cieszę, że też na Sejmiku możemy takie dobre chwile, pomimo tych różnych 
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problemów, które mamy, które dotykają nas, szczególnie ten COVID, 

w różnych obszarach przeżywać i szukać tej normalności. I wszystkim 

zaangażowanym za ten rok 2021, za to serce, za tą pracę bardzo, bardzo dziękuję 

i tutaj Sejmik przygotował specjalne nagrody, odznaczenia – owszem, ich już 

trochę było, ale myślę, że chcemy teraz dopełnić całość … tak, Beata ? … to 

teraz Twoja kolej ! Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – Panie Marszałku ! Bardzo 

dziękuję za te słowa. Ja myślę, że już sam fakt, że w tej chwili Marszałek nie 

potrzebuje tłumacza to jest wielki sukces, ale oczywiście tutaj faktycznie Pani 

Marszałek Białowąs była na tych uroczystościach, na prawie wszystkich. Jest 

bardzo rozpoznawaną góralką w tej chwili na Żywiecczyźnie, na Ziemi 

Cieszyńskiej … I bardzo proszę, Pani Marszałek… 

 

- Pani Beata Białowąs, Członek Zarządu Województwa – Szanowni Państwo ! 

Żart na koniec – jak Pan Przewodniczący tak mówi, to musi to być prawda, 

prawda ? Szanowny Panie Marszałku ! Szanowny Panie Przewodniczący ! 

Szanowni Państwo Radni ! Ja dosłownie tak kilka zdań tytułem podsumowania. 

Bardzo dziękuję za ten rok – to był dobry rok. Ja mówiłam w tamtym roku, że 

to będzie bardzo dobry rok. Uważam, że to był bardzo dobry rok. Panie 

Marszałku ! My się dopiero rozkręcamy, mamy jeszcze więcej pomysłów. 

Szanowni Państwo ! W tym miejscu chcę przypomnieć dosłownie żeby wrócić. 

Ja rozmawialiśmy z Państwem Radnymi, Państwo mówiliście, że cudownie 

gdyby każdy rok, jaki radni Sejmiku podejmują tutaj uchwałę, był tak żywy. 

Powiedzmy sobie wprost, że ta uchwała żyła, naprawdę przez ten cały rok 

w województwie śląskim, szczególnie w subregionie południowym to wszystko 

żyło i naprawdę ten rok, nie musimy być dzisiaj skromni, możemy powiedzieć 

wprost, że nam po prostu wyszedł. Przypomnę dwa zdania z uchwały, którą 

Państwo złożyliście, bo to jest też bardzo ważne żeby dzisiaj przypomnieć – tak 

Jak Pan Przewodniczący powiedział, został złożony wniosek – ten wniosek 

wtedy podpisali przedstawiciele Związku Podhalan Odział Górali Śląskich 

i Związku Podhalan Oddział Górali Żywieckich. Ja tylko przypomnę, mam 

przed sobą ten wniosek – podpisał Pan Zygmunt Greń i Pan Tadeusz Fiedor – 

i Państwo w tym wniosku rok temu napisaliście: każda Mała Ojczyzna zasługuje 

na szacunek i pamięć. Dziś chcemy to szczególnie zaakcentować, choć czas 

trudny i przyszłość niepewna – jakże aktualne ! Jako górale żywieccy z terenów 

Małopolski i górale śląscy, wierni wielowiekowej tradycji naszych przodków, 

związani obyczajem, gwarą, muzyką, pieśnią chcemy pokazać nasz folklor 

i przywiązanie do dziedzictwa, którego staliśmy się strażnikami. Ja Państwu 

bardzo chcę podziękować, że Państwo jesteście strażnikami tego dziedzictwa 

i myślę, że ten rok bardzo mocno to pokazał. Patrząc też na Pana Andrzeja 

Nycza chcę powiedzieć, że chyba się tak ociepliły te relacje górali śląskich 

z góralami żywieckimi, prawda, Panie Andrzeju ? Ja nie chcę mówić mojego 
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słynnego zdania, które wszędzie powtarzam – Pan Minister już chyba będzie 

miał dosyć jak powiem po raz kolejny to zdanie za św. Augustynem, że: miłość 

idzie za poznaniem. Ja myślę, że my się bardziej pokochaliśmy dlatego, że po 

prostu się poznaliśmy, tak zwyczajnie po ludzku. Tak, że Szanowni Państwo, 

bardzo dziękuję – też na ręce Pana Ministra, którego tutaj chyba z wrażenia 

zapomniałam przywitać – za to, że się właśnie poznaliśmy, że narodziły się 

kolejne, nowe pomysły. Ja zawsze to bardzo mocno podkreślam, że zaufania, 

relacji do drugiego człowieka nie da się kupić za żadne pieniądze – po prostu 

tak jest. Ja bardzo Państwu za to zaufanie, za ten rok pracy bardzo dziękuję. Tu 

Pan Przewodniczący powiedział, ja myślę, że to przyciąganie, ta miłość jest taka 

dwustronna – ja chcę powiedzieć, że z mojej strony na pewno. I jeszcze raz, już 

tak powolutku kończąc, jeszcze raz bardzo serdecznie chcę podziękować 

właśnie kilku osobom – bo tak jak Pan Marszałek powiedział, dzisiaj 

honorujemy tak naprawdę przedstawicieli, nie może być z nami dzisiaj więcej 

osób – ja nie będę zdradzała kto, bo siedem osób otrzyma odznaczenia, 

wręczymy też podziękowania, ale ja celowo wymieniłam te osoby, które 

podpisały ten wniosek, ale w tym miejscu też bardzo chciałam podziękować 

osobom, które to koordynowały, które dały pomysł, które czasem może 

wyglądały niepozornie, tak jak Boguś Lalik, ale to on to wszystko 

zapoczątkował. Bardzo dziękuję właśnie Panu Bogusiowi Lalikowi, Panu 

Władkowi Motyce, który jest takim, chcę powiedzieć, ojcem duchowym 

wszystkiego i też spina i ciągle też mówił żeby robić i żeby podkręcać 

i oczywiście też bardzo Państwu za to dziękuję – Panu Tadeuszowi Fiedorowi 

już podziękowałam. I Szanowni Państwo ! Już dosłownie na koniec takie jedno 

zdanie – dzisiaj za chwileczkę zobaczycie, będzie prezentacja, może troszeczkę 

zdradzam, tego utworu, ale pozwólcie, że zakończę, dziękując za ten rok, jedną 

zwrotką hymnu … i zaraz ją właśnie Państwu na koniec odczytam … i żeby ta 

zostało na zawsze – tego sobie i Państwu życzę: Świynty Janie Pawle błogosław 

nom, Tyś nasym Bacom, stada swego chroń, Obiecujemy dzisiok i my zachować 

miłoś do ojcyzny po syćkie dni. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Marszałkowi i Pani Marszałek. Za wydarzeniami, o których była mowa, stały 

konkretne osoby – osoby, które są znane również z działalności w wielu innych 

dziedzinach i w tej chwili chcemy je szczególnie uhonorować. Złotą Odznakę 

Honorową za Zasługi dla Województwa Śląskiego odbiorą: Pani Brygida 

Murańska, Panowie: Andrzej Nycz, Andrzej Woźniak, Jan Pituła, Józef 

Michałek, Zygmunt Greń i Jakub Gołdyn… 

 

[wręczenie odznak] 
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- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – Szanowni Państwo ! To 

jeszcze nie koniec. Specjalne podziękowania mamy dla Pana Bogusława Lalika, 

Pana Władysława Motyki i Pana Tadeusza Fiedora. Bardzo prosimy… 

 

[wręczenie dyplomów] 

 

- Pan Władysław Motyka – Panie Marszałku ! Panie Przewodniczący ! 

Łoztomili Państwo Radni, Goście ! No jakby tak powiedzieć jaki ten Rok Góroli 

był, to tak jak Żywcoki godajom: bogacie było. To je scyro prowda – krótko, 

zwięźle, po górolsku. A jakbyście popatrzyli na mnie jak mi się poszyrzyły tu 

bary i ten bruclik co mom na sobie, no to świadczy o tym, ze tyn Rok Góroli się 

nie skoncył, tzeba iść do krawca, nowe ubiory syć i tak jak Pan Marsałek godoł: 

z cym ciekawym znowu tu zapukać. I my momy cosi takiego na myśli, ale 

chciołbyk pedzieć, ze rok 2021 się skońcył – Rok Góroli urzędowy, ale momy 

jesce piekne rzecy, co po tym Roku Góroli zostały – ksionzka Holny nad 

hołdami. Górole z pomocą dla powstańców śląskich. Dzisiok to przywieźli 

z drukarni i od razu chcemy żeby w godne ręce do Państwa tyz ta ksionzka 

trafiła. Dziękuję tez piyknie Dyrektorowi Regionalnego Ośrodka Kultury 

w Bielsku-Białej, Lesławowi Werpachowskiemu, bo to z nim my umyśleli coby 

takom pozycje na Rok Góroli przygotować, ze i w tym temacie co tak bardzo 

zajmuje i nase województwo, Sejmik, żeby pokazać ten ślad co tez i górole 

z tym powstaniami mieli do cynienio. I okazuje się ze mieli. Piekno ksionzecka 

z mapami, z fotografiami, i z ludziami co najwozniejse, i chcemy teraz wręcyć 

to Panu Marszałkowi i Członkom Zarządu – Państwo też tą książkę otrzymają. 

I chcę też podziękować Pani Beacie Białowąs. Kurzyło się, poliło – tak bych 

pedzioł – bo Pani Beata wsyndy była, śmigała po tych imprezach, po górach, po 

tych miejscowościach ka te imprezy były. I tak się tez zdarzyło, ze nie było 

okazji w końcu cegosi na pamiontke przekozac i tez to dzisiok naprawiymy – 

wreście my Paniom Beate dopadli tu w urzędzie. Bóg zapłać wsystkim ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…jest problem, bo Władka 

lepiej puścić na mównicę niż go zdjąć … Bardzo dziękuję i w tej chwili poproszę 

jeszcze o zabranie głosu Pana Ministra Michała Wójcika. Panie Ministrze ! 

Bardzo proszę … To jeszcze w ramach podziękowań, proszę bardzo … nie 

widziałem… Panie Ministrze, momencik, bo tu jeszcze Panie mają do 

podziękowania …[…]… Panie Ministrze ! Proszę bardzo ! 

 

- Pan Michał Wójcik, Minister – członek Rady Ministrów – Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Panie Marszałku ! To jest uroczystość wyjątkowa 

i pozwoliłem sobie poprosić o głos żeby podziękować, Panie Marszałku, Panu, 

bardzo za to, że ten Rok Górali Śląskich … ja tak mylę, nie Władek ? To nie jest 

Rok Górali Śląskich, tylko Rok Górali Województwa Śląskiego – prawda ? 

Chciałem Panu podziękować za to, że w ogóle przez te 12 miesięcy tak wiele 



10 

imprez, tak wiele spotkań było. Chciałem podziękować wszystkim radnym, bo 

tutaj podziału politycznego nie ma i wszyscy całym sercem wspierali tę 

inicjatywę i ona by się nie udała … ja byłem trzy razy, trzy kadencje w Sejmiku 

i nigdy nam się nie udało tego zrobić. Byliśmy nawet z Władkiem Motyką tutaj, 

naprawdę człowiekiem, który bardzo, bardzo wspiera górali – cieszę się, że on 

tutaj dzisiaj jest i przyjmuje nagrody. Muszę Państwu powiedzieć, że będzie 

dalszy ciąg, być może w Polsce całej, bo rozmawiałem z senatorem Jankiem 

Hamerskim, który powiedział, że powinien być Rok Górali Polskich, w ogóle. 

Dziękujemy Panu Bogu za górali, dziękujemy za to co robicie dla Polski – co 

robiliście, co robicie – dziękujemy wasze zwyczaje, dziękujemy za waszą 

gwarę, za wasz śpiew, za waszą kuchnię, za to kim jesteście, ile dla Polski 

robicie i cieszę się, że wszyscy radni, tutaj w województwie śląskim, po prostu 

wspierają środowisko górali. A tak bardzo chyba Śląsk się zżył z górami, ze 

środowiskiem górali, że nie wiem czy Państwo wiecie, że jedyna komisja baców 

i juhasów w Polsce jest nie w Zakopanem, czy w Krakowie, tylko 

w Katowicach. Tu Pan Józef Michałek wie to doskonale, bo tworzyliśmy tę 

komisję tutaj w Katowicach i żeby być bacą czy juhasem w Polsce to trzeba 

przejść przez tą komisję, tam się uzyskuje kwalifikacje i to się właśnie odbywa 

u nas, tutaj w tym mieście. Chciałem bardzo serdecznie podziękować Panu 

Przewodniczącemu – góral to jest rzeczywiście zawsze wspierający górali, ja 

przepraszam, tak sobie pozwolę też, bo rodzinnie trochę jestem związany też 

z tym środowiskiem, więc dlatego również pozwoliłem sobie zabrać głos. 

Bardzo mu dziękuję, także radnym, i Panu Staszkowi Baczyńskiemu, Pani 

Agnieszce Biegun, Pani Ewie Żak, bo spotykaliśmy się na różnych imprezach, 

m.in. przypominam sobie, Panie Marszałku, w amfiteatrze w Żywcu kilka 

tysięcy ludzi, wielka flaga nasza polska, narodowa, która na dłoniach była 

przenoszona i Hymn Górali, zacytowany w części tu przez Panią Marszałek 

Białowąs, który był tam po raz pierwszy odegrany, został przygotowany przez 

braci Golców. Tam była też fundacja, były setki dzieci, naprawdę serce aż rosło 

jak się na to patrzyło – albo tak patrzę na Mietka Kucharskiego, który jest 

góralem, takim z Katowic, ale takim prawdziwym góralem jest – chcę 

powiedzieć, że to on właśnie stał za pierwszą operą góralską i my mieliśmy 

w Katowicach okazję dzięki Panu, Panie Marszałku i dzięki wam radnym, tą 

operę góralską wysłuchać, zobaczyć. Przyjechały setki osób i profesjonalnych 

artystów i amatorów, tatrzańskich górali – ja nie chcę wchodzić w te tematy, bo 

są różni górale, że coś nie zepsuć – w każdym razie górali z Polski. Bardzo 

dziękuję także tobie Władek – on był kiedyś radnym Sejmiku – naprawdę 

bardzo wiele rzeczy robi dla środowiska górali i Panu Bogusławowi Lalikowi – 

to jest człowiek, bez którego pewnie by się to nie odbyło. Pan Bogusław zdobył 

mój numer, regularnie w nocy otrzymuję sms-y od niego co zamierzam dalej 

robić ? Naprawdę, gdyby nie on … ale na koniec chciałem podziękować Pani 

Marszałek, bo rzeczywiście ona w połowie to już jest góralką, Panie Marszałku, 

i chcę powiedzieć, że kapitalną robotę wykonała w tym obszarze. Bardzo 
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serdecznie Pani Beacie Białowąs dziękuję, już się znamy 25 lat, więc mogę 

sobie pozwolić – Beata, kapitalna robota ! I bardzo dziękuję i wszystkim 

Państwu, wszystkim radnym, od lewicy do prawicy i od prawicy do lewicy – 

wszystkim ! Dziękuję ! …[głos z Sali, poza nagraniem]… jeszcze nie wyszła za 

mąż za górala … Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…bardzo dziękuję Panu 

Ministrowi ! … Słuchajcie, ja myślę, że to co nas łączy jest tak ważne 

w województwie śląskim i ten Rok Górali, te wystąpienia to naprawdę nas 

łączy, bo ja nie ukrywam, że kiedyś uczyłem się języka górnośląskiego, czy tego 

śląskiego, on jest inny niż nasz, ale w tej chwili się rozumiemy w obie strony 

i tak to musi działać. W tej chwili zapraszam do obejrzenia krótkiego filmu 

prezentującego obchody Roku Górali, proszę bardzo, a następnie zobaczymy 

filmową wersję Hymnu Związku Podhalan Górole syćkik świata stron. 

 

[projekcja klipów] 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…bardzo dziękuję autorom 

tego pomysłu, tej realizacji. Zawsze byłem taki dumny jak tam oglądałem te 

transmisje z Tyrolu, a dzisiaj chyba to mamy ładniejsze wszystko i tego trzeba 

bronić. Szanowni Państwo ! Na zakończenie dzisiejszej uroczystości wystąpi 

jeszcze raz kapela góralska z utworem Joniczek trowe siecze, a później 

zapraszam do wspólnego odśpiewania hymnu górali beskidzkich Szumi jawor. 

Bardzo proszę kapelę… 

 

[występ kapeli góralskiej] 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…bardzo dziękuję i może 

takimi oklaskami podziękujmy sobie wzajemnie … radni górolom, górole 

radnym … i to jest wszystko dla naszego województwa śląskiego. Jeszcze raz 

bardzo dziękuję i naprawdę w kolejności radnym, którzy jednak ten apel 

przyjęli, środki przeznaczyli, bo to jest zawsze w budżecie pewien problem, ale 

oczywiście wam, żeście te środki dobrze zagospodarowali, a to wszystko jest 

promocja naszego województwa, bo przecież taka jest chyba nasza rola. Jeszcze 

raz wszystkiego dobrego i bardzo dziękuję ! … Szanowni Państwo ! 

Przechodzimy do kolejnego punktu… 

 

 

4. Śląskie Orły Wolontariatu – Wolontariusz 2021 – podsumowanie: 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…to jeszcze znowu taki 

punkt uroczysty sesji – sesja grudniowa była sesją bardzo roboczą, więc mamy 

dzisiaj troszeczkę takich przyjemniejszych, ale oczywiście przejdziemy też do 
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uchwał … Szanowni Państwo ! Uchwałą z dnia 10 listopada ubiegłego roku 

Zarząd Województwa przyjął regulamin Konkursu „Śląskie Orły Wolontariatu 

– Wolontariusz 2021”. W zamyśle organizatorów celem konkursu jest 

promowanie postaw społecznych, ukazanie różnorodności wolontariatu, 

podkreślenie dokonań wolontariuszy oraz ich docenienie, a także szerzenie idei 

wolontariatu. Konkurs zorganizowany był po raz pierwszy z okazji 

Międzynarodowego Dnia Wolontariusza – 5 grudnia 2021 roku. Proszę Pana 

Marszałka o zabranie głosu ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – tak króciutko Szanowni Państwo, bo czas 

biegnie. Bardzo cenna inicjatywa i tutaj cieszę się, że razem z Panią Beatą 

Białowąs, Członkiem Zarządu Województwa, razem z pozostałymi Członkami 

Zarządu takie zadanie wspólnie stworzyliśmy, ale to raczej też była odpowiedź 

na potrzeby, które tu i ówdzie można było usłyszeć i myślę, że w tak trudnym 

czasie covidowym, gdzie nas ten COVID różnie doświadcza w różnych 

obszarach, jednak cieszę się, że jest tyle osób, które niosą tą bezinteresowną 

pomoc. Stało się to ich, po części, pasją, sposobem na życie, no ale nic tak nie 

buduje jak dawanie dobra. I cieszę, że tutaj kapituła, dużo było zgłoszeń, 

wybrała wydaje mi się wyjątkowe osoby i organizacje, które całym sercem 

angażują się w tą pomoc w różnych wymiarach, w różnych szczeblach, a to jest 

ważne żeby to też pokazywać, bo często się mówi w mediach, że jest 

znieczulica, że nikt na nic nie reaguje, bo dobro się nie sprzedaje – górale się 

sprzedają, bo oni tam pokrzyczą, słychać tutaj – ale dobro takie stricte każdego 

dnia, takiej uczciwej pracy u podstaw, się nie sprzedaje tak bardzo, jak to co jest 

złe, jak to mówią dzisiaj klikalne. Więc ja Państwu za tą postawę, za tą pracę 

bezinteresowną z całego serca w imieniu swoim, Zarządu Województwa, 

Sejmiku, dziękuję i chcieliśmy was tutaj tak uhonorować, właśnie tutaj na 

Sejmiku, żeby też pokazać – myślę, że radni dobrze wiedzą co się dzieje – ale 

też naszej społeczności regionalnej, ile jest tego dobra, często bezimiennego, 

każdego dnia w różnych obszarach, ale to trzeba mieć w sercu, to trzeba mieć 

w sobie żeby to dobro nieść. I ja Państwu za to niesienie tego dobra dziękuję. 

Można powiedzieć nagrody, wyróżnienia, gratulacje, ale one płyną z naszego 

serca, więc myślę, że mają większą wartość i ten akcent taki naprawdę mentalny 

tej postawy i może to też jest jakaś rzecz, która Państwa jeszcze mocniej 

zmotywuje do tego żeby to robić, ale za to co już żeście w swoim życiu 

w różnych wymiarach, w różnych obszarach każdego dnia ja bardzo dziękuję. 

I cieszę się tu dzisiaj spotkać i Państwu to wręczyć, bo warto pokazywać to 

dobro, które ludzie czynią każdego dnia, bo tego zła w mediach to niestety 

musimy oglądać codziennie bardzo dużo, często bezsensownego. Pomagajmy 

sobie, pomagajmy ludziom, pomagajmy naszym mieszkańcom i myślę, że to 

nas doprowadzi do czegoś dobrego. Trudno to nawet ocenić, ale z pewnością to 

do nas wraca – tak mi się wydaje. To bezinteresowne dobro wraca, a z Państwa 

strony jest głęboko bezinteresowne, więc za to wszystko bardzo, bardzo 
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dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję Panie Marszałku ! 

Szanowni Państwo ! W tej chwili nastąpi wręczenie nagród, które przyznawane 

są w kategorii: Wolontariusz Organizacja Pozarządowa oraz Wolontariusz 

Indywidualny. Poproszę Pana Marszałka Jakuba Chełstowskiego oraz Panią 

Marszałek Beatę Białowąs o wspólne wręczanie nagród. Prezentacji osób 

i podmiotów nagrodzonych dokona Pan Dyrektor Sławomir Gruszka, którego 

zapraszam na mównicę, natomiast osoby odbierające statuetki poproszę 

o podchodzenie. Proszę bardzo ! 

 

- Pan Sławomir Gruszka, Zastępca Dyrektora Kancelarii Zarządu – Pan 

Przewodniczący dołącza do osób, które będą wręczać nagrody. Kategoria 

Wolontariusz Organizacja Pozarządowa – III miejsce – trafia do Klubu Młodego 

Wolontariusza Merit. W imieniu klubu odbierze Pani Barbara Niemiec-Falkus, 

nauczyciel, opiekun klubu. Klub działa w Zespole Szkół Meritum w ścisłej 

współpracy ze Stowarzyszeniem Społeczno-Edukacyjnym „PRO MERITUM”. 

Bierze udział w akcjach ogólnopolskich, regionalnych i miejskich, ale też 

ogólnoświatowych – w akcjach na rzecz krajów trzeciego świata. Od wielu lat 

reaguje na potrzeby środowiska lokalnego, podejmując się realizacji projektów 

społecznych, będących reakcją na dostrzegane przez młodzież problemy. 

II miejsce w tej kategorii, to miejsce, które zajęło Stowarzyszenie 

Częstochowskie Amazonki. Zapraszam po odbiór wyróżnienia Panią Elżbietę 

Markowską, Prezes Stowarzyszenia. Stowarzyszenie Częstochowskie Amazonki 

to niezwykle aktywne w środowisku wolontariuszki, działające czynnie, 

realizujące działania stowarzyszenia w szpitalach niosąc pomoc kobietom 

chorym na raka piersi. Prowadzą drużyny wsparcia, wspierają swoje 

podopiecznie – rak to nie wyrok, to główna idea, którą Panie promują. I miejsce 

w tej kategorii – Fundacja Pomoc Maltańska – Maltańska Służba Medyczna – 

Podmiot Leczniczy. W imieniu fundacji laur odbierze Pani Ilona Świerad, żona 

Pana Marcina Świerada, Prezesa Zarządu. Fundacja to organizacja zrzeszająca 

wolontariuszy od trzydziestu lat. Wolontariusze Pomocy Maltańskiej angażują 

się w działania medyczne, szkoleniowe i charytatywne. Pomoc Maltańska ma 

zasięg międzynarodowy, współpracuje z wieloma podmiotami, kształci 

młodych ludzi, ale również dzieci i seniorów w zakresie udzielania pierwszej 

pomocy, wspiera ich i daje narzędzia do osobistego rozwoju. Szczególne 

w ostatnim czasie walki z pandemią wolontariusze fundacji są bardzo aktywni 

na terenie województwa śląskiego. Wolontariusz – Organizacja Pozarządowa: 

III miejsce – Klub Młodego Wolontariusza Merit, II miejsce – Stowarzyszenie 

Częstochowskie Amazonki, I miejsce – Fundacja Pomoc Maltańska. Gratulacje ! 

Kategoria Wolontariusz Indywidualny – III miejsce – gorące brawa dla Pani 

Pauliny Tatoń-Praciak. Pani Paulina Tatoń-Praciak jest założycielem 

i koordynatorem Szkolnego Klubu Wolontariatu, który działa prężnie w Zespole 
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Szkół w Wilamowicach i zrzesza chętnych uczniów, którzy chcą 

bezinteresownie nieść pomoc. Pani Paulina organizuje wszechstronne akcje 

charytatywne, do których angażuje swoich podopiecznych, wspiera ich 

w działaniach oraz skutecznie motywuje. Efektem tej pracy jest coroczna 

rosnąca ilość wolontariuszy oraz skuteczne, różnorodne akcje dostosowane do 

wieku i chęci uczniów. II miejsce – Pan Krzysztof Łojko. Pan Krzysztof Łojko 

jest wolontariuszem Hospicjum św. Franciszka od prawie 5 lat. Jest to człowiek 

pełen empatii, wrażliwy na potrzeby drugiego człowieka. W ramach zadań 

wolontariusza opiekuje się podopiecznymi z chorobą nowotworową 

znajdującymi się pod opieką hospicjum domowego. Często są to osoby samotne, 

które nie są w stanie poradzić sobie w samodzielnym życiu. Wolontariusz 

pomaga chorym w ich umyciu, przebraniu się, zmianie opatrunków, czyli w tych 

niezwykle ważnych, dla nas błahych sprawach, ale tych, które stanowią wielki 

problem dla jego podopiecznych. W tej kategorii I miejsce zajęła Pani Emilia 

Bielak … zapraszam Pani Emilio. Mam nadzieję, że Pani Emilia się nie obrazi 

kiedy jej to wypomnę, ale Pani Emilia ma zaledwie 84 wiosny i jest dopiero na 

początku swojego życia jako wolontariusz Fundacji Park Śląski. Najcieplejsza 

i jedna z najsprawniejszych wolontariuszek, jak mówią o niej jej przyjaciele. 

Codziennie z kijami i z aplikacją w smartfonie pokonuje od kilku do kilkunastu 

kilometrów. W czasie imprez prowadzi warsztaty dla dzieci: ruchowe, sadzenie 

roślin. W czasie biegów pracuje w depozycie, wszędzie jej pełno. W czasie 

Kongresów Seniorów Obywatel Senior prowadzi bardzo profesjonalną recepcję, 

informację. Prowadzi także cotygodniowy klub brydżowy. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…w imieniu odznaczonych 

chciała zabrać głos Pani Emilia Bielak … ależ oczywiście, może być… 

 

- Pani Elżbieta Markowska, Prezes Stowarzyszenia Częstochowskie 

Amazonki – jak już jestem ja, Elżbieta Markowska, w imieniu Stowarzyszenia 

Częstochowskich Amazonek. Jest to dla nas olbrzymie wyróżnienie w tym 

konkursie, bo jest to bardzo ważne – wszystko co robimy od 25 lat – 

Częstochowskie Amazonki, bo w tym roku będziemy obchodzić 25-lecie – cały 

nasz wolontariat polega na wyjątkowości, bo jesteśmy kobiety po raku piersi 

i my jako wolontariuszki docieramy do kobiet przed i po operacji i to jest 

bezcenne, to jest bardzo ważne i bardzo, bardzo potrzebne. To my swoim 

przykładem pokazujemy, że życie jest piękne, że po chorobie jeszcze możemy 

realizować przepiękne rzeczy, możemy się spełniać. I dzisiaj tak jak Pan 

Marszałek pięknie powiedział, my działamy pod hasłem: pomagając innym, 

pomagamy sobie. Jest to bardzo ważne dla nas i tym bardziej z całego serca 

dziękujemy za to wyróżnienie. Ja mam tu dla Pana Marszałka wyjątkowy 

prezent – jest to anioł namalowany przez członkinię naszego stowarzyszenia, 

członkinię zarządu, ale przede wszystkim amazonkę-wolontariuszkę. Niech ten 

anioł będzie takim darem dobroci i łaski, dlatego żeby zawsze Panu przypominał 
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o nas, o kobietach walecznych, które dotknięte może wieloma problemami, 

przede wszystkim zdrowotnymi, nie poddają. Słuchając dzisiejszego 

przepięknego roku jubileuszowego, który był dla górali, pamiętam jak rok 2018 

był rokiem kobiet śląskich, czyli walki z rakiem piersi. Myśmy też wiele rzeczy 

zrobiły, realizowałyśmy i tutaj z tego miejsca dziękuję, bo dzięki tej akcji 

uratowałyśmy wiele kobiet. Wiele kobiet, dotarło do nas, bo dotarło do klubów 

śląskich, ale dziękujemy za to. Również chcę podziękowania skierować na ręce 

Pani Marszałek Białowąs – dziękujemy za to – ale również na ręce Pani 

Marszałek Izabeli Domogały. Za to dziękujemy, za to serce, za to, że jest z nami. 

I Panie Marszałku ! Prośba do Pana – i tutaj do was wszystkich kochani – mamy 

25-lecie, marzeniem, myślę, wszystkich amazonek z całej Polski, jest to żeby na 

naszej uroczystości z okazji tego naszego jubileuszu, ale z okazji 25 

ogólnopolskiej pielgrzymki, można powiedzieć międzynarodowej, na Jasną 

Górę czy byłaby taka możliwość żeby nam uświetnił Zespół Śląsk – liczymy, 

prosimy, a na pewno nie zawiedziemy. Przekazuję ten dar dla Pana… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! Czy ktoś 

z wyróżnionych chciałby jeszcze zabrać głos w tym punkcie ? … Nie widzę 

zgłoszeń, czy chęci … Ja bardzo gratuluję wszystkim odznaczonym. 

Oczywiście przede wszystkim podziękowania za tą wspaniałą pracę 

wolontariatu na różnych, że tak powiem, szczeblach w różnej formie i miejmy 

nadzieję, że ten przykład będzie pociągał kolejne osoby … Szanowni Państwo ! 

Więc przechodzimy do kolejnego punktu… 

 

 

5. Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Sejmiku: 
 

Uwag nie zgłoszono. 

 

Głosowanie nad przyjęciem protokołu: 

 

za  40 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

6. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Województwa Śląskiego na lata 2022-2030 (druk 

VI/491): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji Budżetu, 

Skarbu i Finansów jest w tej sprawie pozytywna. Czy inne komisje opiniowały 

przedmiotowy projekt uchwały ? … Nie widzę zgłoszeń do dyskusji … Czy ktoś 
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z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Również nie 

widzę, więc przechodzimy do głosowania…  

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  37 

przeciw 0 

wstrzym. 5 

 

 

7. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr V/55/6/2018 Sejmiku 

Województwa Śląskiego z dnia 25 czerwca 2018 roku w sprawie 

określenia szczegółowych wymogów dotyczących opracowania 

Raportu o stanie województwa (druk VI/490): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji Rozwoju 

i Zagospodarowania Przestrzennego w przedmiotowej sprawie jest pozytywna. 

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Nie widzę 

zgłoszeń, więc przechodzimy do głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  41 

przeciw 0 

wstrzym. 1 

 

 

8. Podjęcie uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony dla Parku 

Krajobrazowego „Lasy nad Górną Liswartą” (druk VI/489): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji Środowiska 

i Gospodarki Wodnej jest w tej sprawie pozytywna. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Tak, widzę tu zgłoszenie. Pan 

Grzegorz Wolnik, udzielam głosu ! 

 

- radny Grzegorz Wolnik – dziękuję uprzejmie ! Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Wysoki Sejmiku ! Chciałem tylko zapytać jaka w tej kwestii jest 

opinia gmin, czy gminy … gmin prawdopodobnie, bo to jest szerszy zakres, 

które leżą na terenie tego parku, bo wiadomo, że taki plan ochrony to są, jak 

mawiał klasyk, plusy dodatnie i plusy ujemne. Czasami dla rozwoju jest to jakiś 

hamulec, a czasami jest to zdecydowanie impuls rozwojowy. Tak, że chciałbym 

tutaj poprosić o informacje jak zapatrują się lokalne społeczności na ten plan 

ochrony parku, bo to będzie bezpośrednio wpływało na ich życie. Dziękuję ! 
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- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! Czy ktoś 

z Zarządu jest w stanie na to pytanie odpowiedzieć w tej chwili ? … Chodzi 

o uchwałę [punkt] 8 – czy była konsultacja z gminami i ewentualnie jaka była 

opinia ? 

 

- radny Grzegorz Wolnik –…na pewno była konsultacja z gminami, tylko jak 

one się do tego odniosły ? 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…Pani Dyrektor ! Proszę 

bardzo ! … Tak będzie najprościej… 

 

- Pani Jolanta Prażuch, Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska –

…Panie Marszałku ! Szanowni Państwo ! Jeżeli dobrze zrozumiałam, bo 

troszeczkę było słabo słychać w kuluarach, chodzi o to, że jest obawa, że ten 

plan ochrony będzie w jakiś sposób ograniczał rozwój gospodarczy gmin 

wchodzących w skład parku krajobrazowego. Proszę Państwa ! Ideą tworzenia 

parków krajobrazowych jest ochrona dziedzictwa krajobrazowego, dziedzictwa 

przyrodniczego, przy równoczesnym zapewnieniu możliwości rozwoju 

gospodarczego. To jest ta forma ochrony przyrody, która utrzymuje de facto 

w całości możliwości prowadzenia gospodarki na danym terenie. Zawsze plany 

ochrony kształtuje się w ten sposób aby znaleźć tą równowagę pomiędzy 

ochroną krajobrazu, ochroną walorów kulturowych i zapewnieniem możliwości 

rozwoju gospodarczego terenu. Tutaj przy tym planie został przeprowadzony 

cały proces konsultacji społecznych, został przeprowadzony proces konsultacji 

– gminy miały możliwość udziału w opracowaniu tego planu. On jest zgodny 

… może inaczej – nie jest sprzeczny z ustaleniami miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego, czyli tymi dokumentami, które określają 

funkcje i sposób, dopuszczalny sposób zagospodarowania terenu w danej 

gminie. Tak, że po analizie tego planu ja bym była spokojna jeżeli chodzi 

o możliwości rozwoju gmin położonych na terenie tego parku, zwłaszcza, że 

głównym przedmiotem ochrony w tym obszarze to jest jednak układ terenów 

leśnych z terenami otwartymi, z terenami pól, siedlisk leśnych, tak, że myślę, że 

tutaj, więc możecie być Państwo spokojni jeżeli chodzi o możliwość rozwoju 

gmin na tym terenie. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję Pani 

Dyrektor … czy Pan Radny, że tak powiem… 

 

- radny Grzegorz Wolnik – tak Panie Przewodniczący, jeśli mogę, bo nie 

dostałem odpowiedzi na moje konkretne pytanie: jakie są opinie gmin leżących 

na terenie tego parku ? Bo to o ile dobrze pamiętam, przyjmuje się chyba tą 

opinię nawet uchwałą rady gminy, więc ja tu konkretnie pytam o to jakie są 
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opinie rad gmin ? 

 

- Pani Jolanta Prażuch, Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska – 

dobrze ! To ja może wyjaśnię proces konsultacji tego dokumentu. Ten dokument 

zgodnie z ustawą o ochronie przyrody i ustawą o dostępie do informacji 

o środowisku i jego ochronie oraz ocenach oddziaływania na środowisko został 

poddany konsultacjom społecznym poprzez jego wyłożenie przez okres 21 dni. 

Ten dokument w swojej zasadniczej części nie stanowi aktu prawa 

miejscowego, w związku z tym nie podlegał konsultacjom formalnym 

z gminami. Natomiast w procesie jego tworzenia gminy brały udział, zresztą 

w całym procesie konsultacji i z Regionalną Dyrekcją i z Wojewódzką Radą 

Dialogu Społecznego nie mieliśmy wniesionych żadnych uwag jeżeli chodzi 

o zapisy tego dokumentu. Parki krajobrazowe bardzo ściśle współpracują 

z gminami na swoim terenie i tak jak powiedziałam, ten dokument był 

opracowywany w ścisłej współpracy z gminami, natomiast jeśli chodzi 

o formalny wymóg konsultacji, to on został zrealizowany poprzez zapewnienie 

udziału społeczeństwa przed przyjęciem tego dokumentu poprzez jego 

wyłożenie na okres 21 dni i umożliwienie wnoszenia uwag zgodnie z procedurą 

określoną w ustawie o dostępie do informacji o środowisku, jego ochronie oraz 

ocenach oddziaływania na środowisko. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – jeszcze raz Pani Dyrektor 

dziękuję ! Myślę, że poprzednia odpowiedź, ponieważ Pani Dyrektor 

powiedziała, że nie wszystkie pytania słyszała, w tej chwili myślę, że jest 

w pełni wyczerpująca – przebieg konsultacji na wszystkich fazach tworzenia 

dokumentu … Ponieważ nie widzę więcej głosów w dyskusji, więc 

przechodzimy do głosowania. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  43 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu dotyczącego podjęcia 

pilnych działań mających na celu wypracowanie konkretnych 

rozwiązań zmierzających do przywrócenia dotychczasowego stanu 

rzek Sztoły, Baby i Białej (druk VI/492): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji Środowiska 

i Gospodarki Wodnej w tej sprawie jest pozytywna, tylko wiem, że z pewnym 

zastrzeżeniem. Bardzo proszę Pana Przewodniczącego… 
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- radny Józef Kubica – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! Szanowny 

Zarządzie ! Szanowne Koleżanki i Koledzy Radni ! Na komisji zwrócił uwagę 

Pan Mecenas Piotr Urbański, że z przyczyn technicznych zostało źle 

odmienione nazwisko Pani Minister – przyjęta została bez zastrzeżeń ta uwaga. 

Podjęliśmy głosowanie tego apelu, wynik tego głosowania pozytywny, tak, że 

to wszystko na ten temat. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! Ja tylko 

żeby rozwiać wszelkie wątpliwości – wszyscy opiniowali pozytywnie projekt 

tej uchwały, ale ponieważ była dyskusja na temat odmiany nazwiska – wiemy, 

że są jak gdyby różne szkoły w zależności od tego kto kiedy szkołę kończył, to 

po prostu przyznajemy. Ja tego oczywiście nie będę traktował jako poprawkę, 

byłoby to śmieszne, zamiana jednej literki, ale oczywiście będziemy już 

głosować z tą zmianą taką redakcyjną poprzez odmianę nazwiska Pani Minister. 

Czy ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Tak, jest 

Pan Zbigniew Przedpełski, udzielam głosu ! 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – dziękuję za udzielenie głosu. Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Szanowny Panie Marszałku ! Szanowni Państwo Radni ! 

Szanowni Państwo ! Przyznam się, że jestem dręczony troszkę takimi 

wątpliwościami. Pierwsze natury geograficznej, bo jesteśmy Sejmikiem 

Województwa Śląskiego, zarówno w odniesieniu do gminy Bolesław, bo 

posiłkuję się dokumentem Prognoza oddziaływania na środowisko. Zmiany 

studium uwarunkowań kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 

Bolesław. Czytamy, że dokumentami powiązanymi jest Koncepcja 

Przestrzennego Zagospodarowania…, Plan Zagospodarowania 

Przestrzennego Województwa Małopolskiego, przyjęty uchwałą, Strategia 

Rozwoju Województwa Małopolskiego, Program Strategiczny Ochrony 

Środowiska, itd., itd., a ocenami zajmuje się również Regionalna Dyrekcja 

Ochrony Środowiska w Krakowie. Podobnie wiemy, że Olkusz jest – bo 

w końcu wyjściowo chodzi o Kopalnię Olkusz-Pomorzany – Olkusz również 

leży na obszarze województwa małopolskiego i przyznam się, Panie 

Przewodniczący, dręczą mnie poważne wątpliwości dlaczego mamy się tym 

zajmować jako Województwo Śląskie. Natomiast po drugie – możemy sobie 

uchwalać apele, z tym, że sytuacja, która tam się wytworzyła jest oczywistą 

pochodną działań, które miały miejsce lata temu wstecz, przy czym chciałbym 

przytoczyć … pozwólcie Państwo, że przytoczę, bo przecież Minister 

Środowiska zajął odnośnie meritum tej sprawy stanowisko w odpowiedzi z dnia 

5 marca 2021 roku. Minister Klimatu i Środowiska – ówczesny, Pan Michał 

Kurtyka – więc zgadzam się, że Pani Minister jest w tej chwili inna, ale jako 

organ państwa na podstawowe … m.in. poruszono pytanie czy organy 

administracji rządowej podjęły jakiekolwiek działania mające na celu 
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zapobiegnięcie zaniknięciu rzek Sztoły oraz Baby w związku z planowanym 

zamknięciem Kopalni Olkusz-Pomorzany ? I mamy tutaj wyraźnie stwierdzenie, 

że Minister Klimatu i Środowiska jako organ koncesyjny dla Kopalni Olkusz-

Pomorzany stwierdził wygaśnięcie koncesji wydobywczych, na podstawie 

których prowadzone było wydobycie rud cynku i ołowiu. Stwierdzenie 

wygaśnięcia koncesji zostało wydane w trybie art. 38 ust. 1 pkt 5 ustawy Prawo 

geologiczne i górnicze, to jest po zrzeczeniu się koncesji przez przedsiębiorcę. 

W obecnej chwili kopalnia funkcjonuje na podstawie planu ruchu 

likwidowanego zakładu górniczego i nie prowadzi już wydobycia kopaliny. 

Nadzór nad likwidacją leży w kompetencjach właściwego miejscowo 

okręgowego urzędu górniczego. Więc zwróćmy uwagę na fakt, że 

podstawowym powodem wytworzenia sytuacji było przede wszystkim 

zrzeczenie się koncesji przez użytkobiorcę i poddaję taką refleksję, że, 

Szanowni Państwo, gdyby nie sprzedaż odpowiedniego pakietu akcji Zakładów 

Górniczo-Hutniczych Bolesław w ręce nowego właściciela, to być może nie 

byłoby decyzji o likwidowaniu tej kopalni. To jest tak á propos – kilka miesięcy 

temu zajmowaliśmy się sytuacją na temat Elektrowni Szombierki – jeżeli 

sprzedaje się majątek, to trzeba się liczyć z tym, że nabywca będzie tym 

majątkiem zarządzał prędzej czy później, bo tutaj dalej jest wywód, gdzie 

w zasadzie wynika z tego jasno, że na postawie – jeszcze raz podkreślę – art. 38 

ust. 1 pkt 5 ustawy Prawo geologiczne i górnicze, to minister nie ma tak 

szczególnie żadnej innej możliwości niż stwierdzenie wygaśnięcia koncesji, 

jeżeli wnioskodawca tej koncesji się zrzeka. Następnie mamy tutaj wywód na 

temat pozwoleń wodno-prawnych, gdzie również prowadzi to do stwierdzenia, 

że Wody Polskie realizują zadania przy wykonywaniu instrumentów 

zarządzania zasobami wodnymi, jakimi są m.in. zgody wodno-prawne, w tym 

pozwolenia wodno-prawne – należy zauważyć, że uzyskanie pozwolenia na 

potrzeby korzystania z wód, w tym także odwadnianie górotworu powinno być 

poprzedzone szczegółową analizą dostępnych zasobów wodnych. Zgodnie 

z obowiązującymi pozwoleniami wody pochodzące z odwodnienia zakładów 

górniczych są odprowadzane do cieków, to jest w przedmiotowym przypadku 

do rzek Sztoły i Baby, zaś maksymalny okres obowiązywania pozwolenia dla 

ZGH Bolesław wynosi cztery lata. W tej również obszernej odpowiedzi, ja 

skracam się, ale mamy również wyjaśnione, odpowiedź na pytanie jakie jest 

stanowisko Ministerstwa Środowiska oraz Państwowej Rady Ochrony Przyrody 

w związku z konsekwencjami przyrodniczymi dla doliny rzeki Sztoły, które 

mogą nastąpić wskutek likwidacji Kopalni Olkusz-Pomorzany … Czy 

Państwowe Gospodarstwo Wodne Wody Polskie zbadało czy zaniknięcie rzek 

będzie miało negatywne skutki dla działań związanych z przeciwdziałaniem 

skutkom suszy, itd., itd. ? Nie sposób tego wszystkiego, to jest 12 stron bardzo 

wyczerpującej odpowiedzi. Natomiast, Szanowni Państwo, zwracam uwagę, że 

podstawowy problem to polega na tym, że jeżeli sprzedaliśmy komuś 

przedsiębiorstwo i nowy właściciel nie chce dalej prowadzić działalności, wnosi 
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o wygaśnięcie koncesji, trudno jest dyskutować ministrowi, Wodom Polskim, 

organom Sejmiku jednego czy drugiego województwa, itd. Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Szanowny Panie Marszałku ! Szanowni Państwo Radni ! 

Chciałem zapewnić, że absolutnie nie jestem wrogiem żadnej z tych rzek, 

natomiast sytuacja, tak jak mówię, prawna jest określona. Przyznam się, że ja 

po lekturze odpowiedzi na interpelację, Pana Ministra Michała Kurtyki, z dnia 

5 marca 2021, gnębią mnie ogromne wątpliwości na temat w imię czego mamy 

podobne apele w tym kierunku, do tego samego ministra, kierować. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Radnemu ! I w kolejności zgłoszeń Pani Radna Katarzyna Stachowicz, udzielam 

głosu ! 

 

- radna Katarzyna Stachowicz – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Szanowne Panie i Panowie Radni ! Ja tak na wstępie zanim przejdę 

do meritum sprawy, odniosę się do tego co powiedział Pan Radny Przedpełski 

i chciałabym bardzo ochłodzić Pana niepokój, bo być może Pan nie, ale rzeka 

Biała znajduje się na terenie województwa śląskiego i sprawa dotyczy nie tylko 

województwa małopolskiego, ale także województwa śląskiego. Jeżeli chodzi 

samą sprawę, Szanowni Państwo, my jako mieszkańcy Zagłębia, ale także wielu 

ekologów i samorządowców, jesteśmy bardzo zaniepokojeni tą informacją, 

która dotyczy właśnie wyłączenia systemu odwadniania zakładu górniczego 

w związku z likwidacją Kopalni Olkusz-Pomorzany, która należy do ZGH 

Bolesław. A dlaczego ? Ponieważ wyłączenie odwadniania kopalni 

i zatrzymanie zrzutu wód do rzek stanowi zagrożenie dla cennych przyrodniczo 

i społecznie rzek Sztoły, Baby i Białej, a w konsekwencji, Panie Radny 

Przedpełski, Białej Przemszy. Doprowadzi to do likwidacji rzek, ale przede 

wszystkim skażenia ujęć wody i wyrządzi olbrzymie szkody w środowisku 

przyrodniczym na tym terenie, a to oznacza katastrofę ekologiczną. Dlatego 

wystąpiliśmy z prośbą w zasadzie i apelem do Pani Minister Anny Moskwy 

o podjęcie pilnych działań, żeby po prostu coś zacząć robić, a to właśnie 

minister ochrony środowiska jest stroną tej sprawy. Konsekwencje wyłączenia 

pomp odwadniających likwidowanej Kopalni Olkusz-Pomorzany są coraz 

bardziej widoczne. Ja byłam na miejscu i wiem jak w tej chwili wygląda, 

a właściwie jej nie ma, rzeka Sztoła, która już przestała płynąć. Wyłączenie tego 

systemu odwadniania likwidowanej kopalni cynku i ołowiu Olkusz-Pomorzany, 

tak jak wcześniej wspomniałam, doprowadzi do katastrofy ekologicznej 

i społecznej. Trzy rzeki: Baba, Biała i Sztoła przestaną istnieć. Ekosystem rzeki 

Białej Przemszy, która w 80 % jest zasilana ich wodami, zostanie zniszczony. 

Skażone zostaną również ujęcia wody pitnej, m.in. dla mieszkańców Dąbrowy 

Górniczej – mówimy tutaj o dwóch ujęciach: w Ujejscu i w Łazach 

Błędowskich. W ostatnich dniach pojawia się wiele fałszywych informacji, 

m.in. o tym, że rzeka Sztoła, to rzeka, która powstała dzięki kopalni. Nie 
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Szanowni Państwo ! Kopalnia istnieje od wielu lat, ale to rzeki istnieją wieki 

i rzeka Sztoła była jedną z rzek, która dawniej nazywała się Czantoria i jest 

naturalną rzeką. Jest to mit, że jest to rzeka sztuczna. Sztoła płynęła swoim 

korytem od wieków, nie bez powodów jej dolina jest tak głęboka. Na tej rzece 

działało kilka obiektów hydrotechnicznych, m.in. młyny oraz tartak. Do tego 

w 1931 roku, na długo przed powstaniem kopalni, zaczęto pobierać wodę 

z ujęcia Ryszka. To jest w Sławkowie, który też leży na terenie województwa 

śląskiego. Dopiero po uruchomieniu kopalni zanikły źródła oraz dopływy rzeki 

Sztoły. W początkowym okresie działalności kopalni rzeka, zwłaszcza podczas 

susz, miała większe przepływy niż naturalne, a to dzięki rekompensacie, jaką 

kopalnia odwadniając wyrobiska, oddawała. I taka sytuacja trwała kilkadziesiąt 

lat. ZGH Bolesław brało niejako kredyt od natury, wyciągając przez 

dziesięciolecia spod ziemi więcej wody niżby płynęło naturalnie, a tym samym 

zabierając naturalnej rzece źródła i inne dopływy. Jednak kredyt trzeba kiedyś 

spłacić. Spłatę tego kredytu od natury wymaga również polskie prawo 

stanowiące o przepływie gwarantowanym, a zwłaszcza o przepływie 

nienaruszalnym. Reasumując – i to chyba najważniejsza kwestia, którą 

chciałabym dodać na koniec mojej wypowiedzi – w dolinie Sztoły występuje 

170 gatunków roślin, więcej niż w Pienińskim Parku Narodowym. Do tego żyje 

tu sporo chronionych gatunków zwierząt, w tym chronione bobry, łosie, a nawet 

wilki. Występuje bardzo wiele grzybów chronionych, jedynych, które 

występują na tym terenie. Dlatego, Szanowni Państwo, ten apel, który 

zaproponowaliśmy jest naprawdę prośbą – prośbą do Pani Minister 

o jakiekolwiek działania by zapobiec dalszej degradacji środowiska. Dlatego 

zwracam się do Państwa też jako Radnych Sejmiku o poparcie projektu tej 

uchwały. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Pani 

Radnej ! I w kolejności zgłoszeń po raz drugi Pan Zbigniew Przedpełski, 

udzielam głosu ! 

 

- radny Zbigniew Przedpełski – bardzo dziękuję ! Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Szanowny Panie Marszałku ! Szanowni Państwo Radni ! 

Chcąc uciec od tej, bo widziałem, że się zrobiła dyskusja, rzeczywiście część tej 

rzeki, nie jestem pewien czy jednej, jest w województwie śląskim, to jest 

prawda, natomiast, tak jak mówię, zasadnicze lokalizacje to jest województwo 

małopolskie. Natomiast wróćmy do zasadniczego wątku, Pani Radna, mojej 

wypowiedzi. Zostałem postawiony w takiej sytuacji, że przykro mi, ale pozwolę 

sobie odczytać fragment artykułu prasowego na temat właśnie sprzedaży tych 

zakładów. Cztery z piętnastu dużych spółek Skarbu Państwa prywatyzowanych 

w latach 2012-2014 – kto wtedy rządził ? – sprzedano po zaniżonej cenie. 

Budżet stracił na tym setki milionów złotych, wynika z niedawnego raportu NIK. 

Najwięcej emocji wzbudziły wnioski NIK dotyczące zakupu kontrolnego pakietu 
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akcji firmy chemicznej „Ciech” przez Jana Kulczyka, ale wśród spółek, które 

zdaniem NIK miały być sprzedane zbyt tanio jest też ZGH Bolesław w Bukownie, 

największa firma ziemi olkuskiej, jeden z najważniejszych producentów cynku 

wykorzystywanego przy produkcji blach nierdzewnych, farb i lakierów. 

Ministerstwo Skarbu Państwa dwa lata temu sprzedało 87 % akcji tej spółki 

bocheńskiemu „Stalproduktowi S.A.”, notowanemu na GPW producentowi 

i eksporterowi wyrobów stalowych. Firma ta kupiła m.in. wcześniej 

„Centrostal”, itd. Proszę Państwa ! Sprzedaliście zakłady określonemu 

właścicielowi, a teraz mamy protestować przeciwko temu co ten właściciel robi 

ze swoją własnością. No przepraszam, ale w państwie prawa … oczywiście 

protestować możemy przeciwko wszystkim i wszystkiemu, tylko chciałem 

zauważyć, że jako Sejmik Województwa Śląskiego, Pani Radna, jesteśmy 

organem władzy publicznej i może rzeczywiście wypada się poważnie 

zachowywać. Jeszcze raz podkreślam, że do mnie stanowisko ministra, zawarte 

w odpowiedziach na sześć pytań w interpelacji – ta odpowiedź jest datowana 5 

marca – dla mnie ono jest przekonujące. Natomiast dlaczego pojawił się cały 

problem ? To właśnie tutaj mamy odpowiedź – w sprzedaży akcji, 87 % akcji 

ZGH Bolesław. Ja jeszcze raz podkreślam, że pozwoliłem sobie tylko zacytować 

artykuł, który miałem pod ręką – ja się nie wypowiadam na temat czy ta 

sprzedaż była gospodarna czy niegospodarna. Ważne, że sprzedało to 

Ministerstwo Skarbu Państwa za czasów rządów PO-PSL. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję za 

uzupełnienie tej dyskusji. Czy są jeszcze jakieś zgłoszenia ? … Już nie widzę, 

więc w tej chwili przechodzimy do głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  30 

przeciw 1 

wstrzym. 10 

 

 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr VI/38/9/2021 

Sejmiku Województwa Śląskiego z dnia 15 listopada 2021 roku 

w sprawie przyjęcia Programu współpracy Samorządu Województwa 

Śląskiego z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami 

wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku 

publicznego i o wolontariacie na rok 2022 (druk VI/493): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – opinia Komisji Polityki 

Społecznej i Ochrony Zdrowia jest w tej sprawie pozytywna. Czy ktoś z Państwa 

Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Nie widzę zgłoszeń, więc 
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przechodzimy do głosowania… 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  43 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu do Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja Dudy dotyczącego ustanowienia 

16 lipca Narodowym Dniem Powstań Śląskich (druk VI/494): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – czy ktoś z Państwa Radnych 

chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Proszę bardzo ! … Urszula Koszutska, 

udzielam głosu ! 

 

- radna Urszula Koszutska – Szanowny Panie Przewodniczący ! Szanowny 

Panie Marszałku ! Myślę, że wszyscy zgodzimy się z tym, że trzy Powstania 

Śląskie były ważnym wydarzeniem dla naszego regionu i myślę, że cała 

inicjatywa jest cenną inicjatywą. To co mnie zastanawia to wybór daty – 16 

lipca. Pytanie do Pana czy konsultowaliście Państwo z historykami tą datę, bo 

16 lipiec to jest to jest data przyłączenia Górnego Śląska do Macierzy, natomiast 

rozumiem, że prawdopodobnie był to jakiś projekt, który mówi nam o tym, że 

jest to skutek Powstań Śląskich, natomiast nie wiem jak przyjmą tą datę 

historycy i czy Państwo konsultowaliście właśnie tą datę 16 lipca ? Dziękuję 

bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…proszę bardzo ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – Szanowni Państwo ! Pani Radna ! 

Oczywiście, że było to konsultowane z Panem prof. Woźniczką. Taka data 

została wskazana, mamy w tym roku stulecie powrotu Śląska do Macierzy, 

historyczne wydarzenie. Oczywiście tutaj kompetencja nasza nie jest, jest to 

kompetencja ustawodawcy, jest to kompetencja w tym przypadku Pana 

Prezydenta, że może z taką inicjatywą wyjść. W zeszłym roku takie działanie 

samorządu regionalnego w Wielkopolsce doprowadziło do ustanowienia 

Powstania Wielkopolskiego jako punktu, ważnego święta w kalendarzu. My też 

chcemy iść takim samym torem żeby taki dzień został przez Pana Prezydenta 

ustanowiony, przekierowany. Wydaje mi się, że ostatnie trzy lata pokazały, że 

głowa państwa z wielką atencją zwróciła się do Śląska jeżeli chodzi o obchody. 

Myślę, że to już jest kwestia z tym momencie wtórna, ale z drugiej strony mamy 

stulecie powrotu Śląska do Macierzy, wiec wydaje nam się, że ta data jest dość 
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spójna w całości tego ciągu trzech ostatnich lat – I, II i III Powstania Śląskiego 

– no i mamy nadzieję, że ta uchwała Sejmiku znajdzie uznanie w oczach Pana 

Prezydenta, żeby takie działania podjąć. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Marszałkowi ! Ponieważ nie widzę więcej zgłoszeń do dyskusji, przechodzimy 

do głosowania. 

 

Głosowanie nad uchwałą: 

 

za  40 

przeciw 0 

wstrzym. 3 

 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia apelu do mieszkańców 

województwa śląskiego dotyczącego szczepień przeciwko 

COVID-19 (druk VI/495): 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…tutaj już częściowo 

wprowadzenia dokonał Pan Radny, Pan doktor Klaudiusz Komor, więc proszę 

może proszę o dokończenie tego co mówił. Proszę bardzo ! 

 

- radny Klaudiusz Komor – dziękuję Panie Przewodniczący ! Tak jak Pan 

powiedział, ja już właściwie większość powiedziałem we wstępie. Myślę, że 

chyba tutaj nas, radnych, nie muszę nikogo przekonywać jakie to jest ważne. 

Chciałem o to zaapelować żebyśmy taki apel przyjęli jako Sejmik dlatego, że 

jesteśmy też postrzegani jako grono ludzi, którzy mają duży wpływy na to jak 

postępują obywatele naszego województwa. Ubolewając nad tym, że nie mamy 

tutaj wsparcia ze strony rządu, gdzie strasznie te procedury w naszym kraju się 

przeciągają, gdzie niestety to, że te szczepienia nie były wcześniej 

egzekwowane spowodowało niewątpliwie nadprogramową ilość zgonów 

i nadprogramową ilość ludzi hospitalizowanych. Mam nadzieję jednak, że 

w tym momencie nasz apel dotrze chociaż do tych, którzy jeszcze się wahają 

i skłoni ich do tego żeby się zaszczepili i żeby przyjęli dawkę przypominającą, 

bo to też jest bardzo ważne, że osoby zaszczepione dwoma dawkami, w tej 

chwili niestety ta ich ochrona jest słaba, muszą przyjąć po prostu dawkę 

przypominająca i też powinny to zrobić jak najszybciej, bo jest to naprawdę już 

ostatnia chwila. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! 

W kolejności zgłoszeń Pan Piotr Bańka, zanim udzielę głosu ze swojej strony 

też kilka słów komentarza, bo oczywiście jak najbardziej jestem za przyjęciem 
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tego apelu. Na pewno szkoda, że ten temat nam się nie pojawił na Komisji 

Zdrowia, bo powiem szczerze, że sam nie wiem jak ten temat rozwiązać. Myślę, 

że ten apel, bardzo fajny, ale przekazanie go Zarządowi – pytanie co Zarząd 

z tym zrobi ? I tutaj takie własne, że tak powiem, doświadczenia. Jak Państwo 

wiecie, a na pewno wiedzą to osoby, które pracują w służbie zdrowia, jesteśmy 

jedyną grupą zawodową, gdzie problem jest unormowany, bo 22 grudnia 

Minister Zdrowia wydał zarządzenie, że od 1 marca jest obowiązkowe 

szczepienie pracowników ochrony zdrowia. Inaczej, że pracownicy mają być 

zaszczepieni, czyli ja to rozumiem, że inni mają nie pracować – i tutaj takie 

własne doświadczenia. 27 grudnia wydałem w jednostce, którą kieruję, 

w pogotowiu cieszyńskim, zarządzenie wewnętrzne na temat analizy tematu, bo 

to tak trzeba nazwać i wtedy miałem około 17 % osób niezaszczepionych. W tej 

chwili w wyniku tego nagłośnienia, rozmów indywidualnych, ten wskaźnik się 

bardzo poprawił, mam około w tej chwili 9 % niezaszczepionych, 

z deklaracjami, że do 95 % zaszczepionych to dojdzie. Czy to jest dobrze czy to 

jest źle ? Z punktu widzenia Ministra Zdrowia, który by chciał 100 % jest to źle, 

ale według mnie jest to olbrzymi sukces, ponieważ podchodzę do tego bardzo 

realnie. I Panie Doktorze, ja powiem tak – sprawa jest niezwykle trudna 

ponieważ 11 stycznia prowadziłem taką konferencję dla kierowników 

podmiotów leczniczych i ten temat został wywołany przez Panią Dyrektor 

szpitala w Opolu. Ja poprosiłem żeby każdy z dyrektorów zreferował co zrobił 

– ja też zreferowałem swoje działania, to miałem olbrzymie zarzuty, że działam 

nieprawnie. No, ale jak działać prawnie ? Jak można nie dopuścić pracownika 

jeżeli się nie wie czy on ma ten certyfikat czy nie ? I ja broniłem swego 

stanowiska, tym bardziej, że o dziwo ani jedna osoba z pracowników nie 

zakwestionowała mojego postępowania, czyli po prostu ci, którzy byli 

zaszczepieni to donosili, ci, którzy nie byli mówili, że się zaszczepią. Jest chyba 

czterech, którzy mówią, że się nie zaszczepią. I teraz moja filozofia jest 

troszeczkę inna tutaj, że my chyba jak będziemy walczyć o te 100 % to sprawę 

przegramy, bo te ostatnie 5 % to zrobi nam taki społeczny bunt – i to każdy kto 

zarządza zespołami ludzkimi wie o czym mówię – że powinniśmy się faktycznie 

skupić na uzyskaniu tego wskaźnika 85 %-90 %, czyli w jaki sposób przekonać 

nie tych najbardziej zagorzałych przeciwników, ale tych, którzy jeszcze wątpią. 

I mówię – mi się udało tam te 10 czy 12 % poprawić ten wynik poprzez nie 

jakieś kary administracyjne, tylko poprzez dialog, rozmowę. I teraz oczywiście 

czego się boje w tej uchwale ? Że my powierzamy wykonanie Zarządowi 

Województwa Śląskiego. Ja uważam, że … zresztą kolega zaraz tu zgłosi pewną 

sugestię rozwiązania – my jako radni nie chcemy nic zrobić w tej sprawie ? 

Czemu nie chcemy iść na radę powiatu, powiedzieć o tym ? Czemu nie chcemy 

w swoich podmiotach, którymi kierujemy, podnieść pewne działania ? Przecież 

powiedzmy sobie szczerze, Zarząd Województwa Śląskiego nie ma żadnej 

możliwości nawet radnemu Województwa Śląskiego kazać, a co dopiero innym 

podmiotom. I stąd jak gdyby moja tutaj sugestia, zresztą wynikająca 
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z konsultacji z członkami naszego klubu, żebyśmy oczywiście tą uchwałę 

przyjęli i jakoś próbowali ją zmodyfikować. Jaszcze raz powtarzam – absolutnie 

nie wiem jak sprawę rozwiązać dobrze. Szkoda, że na Komisji Zdrowia nie 

poświęciliśmy temu godziny, bo każdy ma jakieś inne doświadczenia. Przecież 

co najmniej połowa z Państwa kieruje podmiotami, czyli ma pracowników, 

którzy im podlegają. Taka jest nasza struktura zawodowa, nie radnego, 

zawodowa. I teraz pytanie – przychodzę do swojej pracy jutro i co ja powiem ? 

Jak się zachowam ? Myślicie, że jak gdyby ustawa to wszystko rozwiąże ? Ja 

myślę, że problem jest zupełnie inny, że problem jest w tym żebyśmy mieli 

odwagę się zapytać kolegę: byłeś szczepiony ? Nie byłaś szczepiona ? Bo jeżeli 

jeden szczepiony przekona jednego nieszczepionego, to wskaźnik będzie 115 % 

– oczywiście wiemy, że to jest niemożliwe, ale tak teoretycznie, czyli wystarczy 

żeby każdy z nas przekonał kilka osób nieszczepionych, to byłby to olbrzymi 

sukces. Panie Doktorze, ja bardzo proszę … udzielam głosu Panu Doktorowi 

Bańce, a potem oczywiście w kolejności zgłoszeń. 

 

- radny Piotr Bańka – Szanowny Panie Marszałku ! Szanowny Panie 

Przewodniczący ! Szanowni Państwo Radni ! Tutaj zostało już powiedziane 

wiele słów i myślę, że ja z większością, właściwie ze wszystkim co tu 

powiedziano zgadzam się, ze swojego doświadczenia wiem, że takie właśnie 

bezpośrednie rozmowy z ludźmi, z pacjentami, z którymi ja codziennie 

praktycznie mam do czynienia, przynoszą lepsze efekty niż odgórne 

zarządzenia. Ludziom trzeba tłumaczyć, bo niekiedy w ogóle nie mają 

świadomości na czym polega szczepienie, co dzięki temu się uzyskuje. 

Powołują się na jakieś informacje, często plotki, często informacje fake-

newsowe pozyskane w internecie, czy od osób, które wysyłają informacje nawet 

w złej wierze, w związku z tym te bezpośrednie rozmowy są bardzo ważne. I w 

związku z tym ja chciałem zaproponować w imieniu członków naszego klubu 

do Państwa wnioskodawców aby wprowadzić pewną modyfikację, zmianę 

w Państwa projekcie, czyli w paragrafie 2, który brzmi: wykonanie uchwały 

powierza się Zarządowi Województwa Śląskiego – proponujemy zmienić 

brzmienie tego paragrafu, w ten sposób aby zamiast tego brzmienia rozszerzyć 

i bardziej spowodować, że ta uchwała będzie w jakiś sposób skuteczniejsza jeśli 

chodzi o swój zasięg i końcowy efekt. Nasza propozycja tego paragrafu jest 

następująca: uchwałę przekazuje się Zarządowi Województwa Śląskiego, 

Radnym Sejmiku Województwa Śląskiego, samorządom powiatowym 

województwa śląskiego. Myślę, że takie przekazanie tej propozycji apelu 

przyniesie większy efekt i będzie to lepiej dostrzeżone. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! 

Poproszę o treść tej poprawki … Ja ją poddam do głosowania po wyczerpaniu 

dyskusji. W tej chwili w kolejności zgłoszeń Pan Klaudiusz Komor, udzielam 

głosu ! 
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- radny Klaudiusz Komor – dziękuję Panie Przewodniczący ! Ja myślę, że 

poprawka jest jak najbardziej słuszna, bo samym założeniem apelu jest to żeby 

on dotarł jak najszerzej, więc tutaj zgadzam się, że sam Zarząd ma ograniczone 

możliwości, a my wszyscy i samorządy zdecydowanie większe. Dlaczego temat 

nie padł na Komisji Zdrowia ? No rzeczywiście powiem tak, że to był taki 

troszeczkę impuls chwili, a jak Pan Przewodniczący wie, tak naprawdę od 

zeszłej środy ten wzrost zachorowań zaczął tak gwałtownie pikować, więc jest 

to jak gdyby potrzeba chwili. Natomiast odpowiadając jeszcze na to ostatnie 

pytanie dlaczego to jest w ogóle tylko apel ? No bo tyle my możemy na tym 

poziomie zrobić, bo tak jak Pan Przewodniczący mówił, większość z nas ma 

pod sobą jakieś grupy pracowników i chciałaby móc sprawdzić czy oni są 

szczepieni, nie dlatego żeby kogoś dyskryminować, tylko dlatego żeby 

odpowiednio zabezpieczyć pozostałych pracowników przed możliwością 

zakażenia i dlatego jedynym rozwiązaniem – zresztą wystarczy tutaj skorzystać 

z doświadczenia większości krajów Europy Zachodniej – byłby tzw. paszport 

covidowy i odpowiednie przepisy prawne pozwalające go egzekwować. I nie 

jest to wbrew temu co mówią niektórzy antyszczepionkowcy dyskryminacja, bo 

paszport covidowy pozwala np. wejść na koncert, wejść do teatru, wejść do kina, 

ale nie tylko szczepionym, pozwala również nieszczepionym pod warunkiem, 

że zrobią test i w ten sposób wiedzą, że nie są chorzy, ani że nie są nosicielami. 

Czyli tak naprawdę wystarczyłoby wprowadzić takie rozwiązanie, również 

w zakładach pracy, że w tym momencie pracownik oczywiście może pracować, 

może mieć kontakt z interesantami, czy z pacjentami, ale musi być albo 

zaszczepiony albo regularnie robić test po to żeby wykazać, że nie jest w tej 

chwili chory i nikogo nie zakazi. Czyli mówienie, że tu kogoś  chcemy 

dyskryminować, że chcemy dzielić ludzi na grupy ? Nie ! My po prostu dajemy 

możliwości – albo się zaszczepisz albo będziesz się testował albo jesteś 

świeżym ozdrowieńcem. Wystarczyłoby takie przepisy wprowadzić, Panie 

Przewodniczący, i wszystkie te wątpliwości, o których Pan tutaj mówił, na 

pewno by były rozwiązane. Niestety, nie możemy tego wprowadzić na terenie 

województwa śląskiego, musiałoby to być wprowadzone centralnie, dlatego 

myślę, że chociaż przyjęcie tego apelu w jakiś sposób podkreśli wagę tego i to, 

że my jako Sejmik zdajemy sobie sprawę, że jest to duży problem w tej chwili. 

Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! Państwo 

wybaczcie, że będę się odnosił na bieżąco, ponieważ naprawdę sam mam tyle 

wątpliwości w tej sprawie. Ja przyjąłem tą filozofię, o której wspomniałem, że 

podnoszę ten wskaźnik, bo jeszcze w pewnych branżach niedopuszczenie do 

pracy wszędzie jest uciążliwe, ale np. w służbie zdrowia, Panie Doktorze, Pan 

doskonale wie, że np. na 7 karetek będzie 6, bo reszta pracowników nie może 

pracować i my musimy zrobić żeby te 7 pracowało, bo potrzebujemy 7 czy 8 



29 

i tu jest jak gdyby problem – zresztą ciekawostkę powiem, na pewno część osób 

to śledziło – 3, 4 dni temu dyskusja w Stanach Zjednoczonych, gdzie kazano 

wrócić do pracy pracownikom medycznym z dodatnim wynikiem, czyli nie 

tylko że kwarantannę pominięto, ale izolację pominięto. Dlaczego ? Bo nie miał 

kto pracować. To jest po prostu bardzo trudne zdarzenie. Oczywiście nie 

chciałbym też tutaj żebyśmy w panikę wpadali, ta ilość zachorowań jest bardzo 

duża, ale np. dzisiaj rano raport, który jeszcze wziąłem w pracy – wyjazdów 

covidowych mieliśmy mniej niż kiedyś. Wiemy, że tutaj na szczęście, oby to się 

utrzymało dalej, te objawy w przypadku tej ostatniej fali na szczęście są 

troszeczkę korzystniejsze pod względem ilości ciężkich przebiegów 

i hospitalizacji. Tak, że tu bardzo dziękuję Panu Radnemu, że odnośnie jakby 

tej poprawki jesteśmy tutaj zgodni, ponieważ … Ja jestem tutaj za tym żeby rząd 

się dogadał, Sejm żeby się dogadał, bo tu nie chodzi o apel, wiemy że problem 

jest w całym Sejmie dogadania się, bo mamy tych antyszczepionkowców we 

wszystkich ugrupowaniach i dobrze żeby jakieś rozwiązanie było. Ja, jak moi 

koledzy mnie atakowali na jakiej podstawie się pytam, powiedziałem, że nie 

znalazłem przepisu, który by mi zabraniał się pytać … Oczywiście nie mam 

prawa zapytać się osoby, jak ona mi powie: nie udzielę ci informacji, to jest 

rozwiązanie, ale jeżeli ona mi chce ten paszport dać, to zrobiłem taką listę i mam 

terminy i to też mi umożliwia jak gdyby pilnowanie terminu trzeciej dawki. 

Bardzo proszę, Pan Radny Marek Gzik, udzielam głosu ! 

 

- radny Marek Gzik – Panie Przewodniczący ! Szanowni Państwo ! Ja myślę, że 

poprawka jest jak najbardziej do zaakceptowania, właściwie jest to poszerzenie 

jak gdyby docierania do osób, które chcemy przekonywać o tym, że w zasadzie 

jedynym ratunkiem i pomocą dla systemu ochrony zdrowia jest podniesienie 

tego procentu wyszczepianych osób w naszym społeczeństwie, ale chciałbym 

jeszcze zabierając tu głos wszystkich Państwa namówić do pozytywnego 

poparcia tego apelu. W obliczu tych problemów pandemicznych staje cały 

system ochrony zdrowia. Wiemy, tych głosów jest sporo, że jest to właściwie 

już krytyczny moment, przekroczenie tej kolejnej bariery liczby chorych, 

którym trzeba będzie udzielić hospitalizacji, będzie się to kończyło 

przypadkami, które się kończą tragicznie. Dzisiejszy przykład, początek 

naszego dzisiejszego spotkania też jak gdyby potwierdza, że cokolwiek byśmy 

chcieli zrobić w tym temacie by zachęcać do szczepienia, to to jest właściwy 

kierunek i chyba nikt tu nie ma wątpliwości co do tego, że w zasadzie poza 

szczepieniem innego ratunku dla nas nie ma. Jesteśmy, proszę Państwa, 

reprezentacją tego regionu i nasza jednomyślność, nasz głos, myślę, że 

przyniesie, choć oczywiście zgadzam się, że te… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…Panie Radny ! 

Przepraszam, ale chyba problemy z łącznością, przynajmniej ja nie słyszę 

Pana… 
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- radny Marek Gzik –…przepraszam, nie wiem czy jestem słyszany teraz ? 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…już dobrze ! Tak ! 

 

- radny Marek Gzik –…a więc, proszę Państwa, kończąc moje wystąpienie 

namawiam wszystkich do pozytywnego… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…Szanowni Państwo ! Ja 

widzę, że Pan Radny ma problemy techniczne … ja bardzo dziękuję, ale chyba 

namawia do poparcia apelu, chyba wszyscy do tego będziemy namawiać… 

 

- radny Marek Gzik –…dziękuję bardzo i przepraszam za te problemy 

techniczne... 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – Pan Radny Marek Kopel, 

udzielam głosu ! 

 

- radny Marek Kopel – Panie Przewodniczący ! Szanowni Państwo ! Tu się taka 

dyskusja jakaś wytworzyła jakbyśmy decydowali o przyjęciu ustawy 

o obowiązkowych szczepieniach lub nieobowiązkowych, o paszportach. Proszę 

Państwa ! Jak przeczytamy ten tekst uchwały, to jest to stanowisko, w którym 

wyrażamy pogląd, że należy się szczepić i o to prosimy mieszkańców. Ja będę 

głosował za dlatego, że chcę żeby ci, którzy się nie szczepią, którzy często są 

zdezorientowani, żeby wiedzieli, że nie tylko jest istotne to co czytają 

w internecie, w części internetu, że są radni wojewódzcy, którzy uważają 

inaczej, którzy uważają, że szczepienia mają sens. To jest taka przeciwwaga dla 

poglądu np. pana z Siemianowic, który twierdzi, że, nie wiem, że te szczepionki 

zagrażają życiu, prawie że. Chodzi o to żeby mieszkańcy mieli sygnał, że inni 

rozsądni ludzie uważają, że te szczepionki są racjonalne i powinniśmy się 

szczepić. Natomiast ten zapis, że wykonuje Zarząd – wszystkie uchwały 

Sejmiku wykonuje Zarząd. Oczywiście Zarząd powinien wykonać rozsądnie tą 

uchwałę, czyli opublikować tak jak się da i skierować tam, gdzie można – i tylko 

tyle. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! I Pan 

Stanisław Baczyński, udzielam głosu ! 

 

- radny Stanisław Baczyński – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie 

i Panowie Radni ! Zaproszeni Goście ! Ja oczywiście wpisuję się w ten nurt 

dyskusji, który przychyla się do tego żeby zaakcentować nasze stanowisko na 

arenie wojewódzkiej i pokazać w jaki sposób widzimy naszą przyszłość. 

Niemniej jednak chciałbym zgłosić wniosek formalny, o ile dobrze usłyszałem 
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tekst poprawki, bo tam zaproponowano przekazać uchwałę samorządom 

powiatowym. Ja proponuję przekazać uchwałę samorządom – mamy prawie 170 

gmin w województwie śląskim i nie możemy ich po prostu tak ominąć …o ile 

dobrze usłyszałem, bo chyba… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…jeżeli mogę, oczywiście 

ten temat był dyskutowany, sugestia nasza była taka żeby przekazać 

samorządom powiatowym, a w piśmie przewodnim, które będę wysyłał byłaby 

sugestia żeby ewentualnie starosta przesłał to samorządom gminnym, ale 

możemy oczywiście powiat skreślić, to nie jest problem… 

 

- radny Stanisław Baczyński –…Szanowni Państwo ! O ile wiem, to w Polsce 

jednostki samorządu terytorialnego są poziome, nie pionowe i stąd też 

uszanujmy gminy, które de facto istnieją najdłużej, przekażmy ten apel 

samorządom, ot po prostu. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – dziękuję bardzo ! … Proszę 

bardzo, Panie Marszałku ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – jak najbardziej tutaj poprawka do poprawki 

jest na miejscu. Uważam, że jak już ten temat tutaj zaistniał, ten głos powinien 

być słyszalny. Ja zawsze powtarzałem, że trzeba się szczepić, szczepić, szczepić 

– do tego zawsze gorąco zachęcam i zachęcał będę i tutaj Pan Radny Baczyński 

i Pan Radny Bańka słuszne poprawki zgłosili, ja uważam, że trzeba informować, 

edukować, nie ma innego wyjścia i trzeba też stawiać zaporę przeciwko 

głupotom pewnego Pana Prezydenta z Siemianowic Śląskich, który naprawdę – 

z całym szacunkiem dla funkcji i urzędu – wprowadza zamęt. I żeby inni nie 

podążali tą błędną drogą – COVID zabija, nie ma na to lekarstwa, jedyne 

lekarstwo to nabycie odporności poprzez szczepienia. Tak nasz świat wygląda 

dzisiaj, każdy kto mówi inaczej jest kłamcą i myślę, że – przepraszam, może 

ostre słowa, ale przez dwa lata jesteśmy doświadczani tym w różnych obszarach 

tutaj w naszych szpitalach. Wiemy co się wydarzyło, wiemy co się zdarzyło, nie 

są to miłe historie. Ja zawsze apeluję i apeluję też do Państwa Radnych 

wszystkich, ponad podziałami politycznymi, żeby do wszystkich 167 

samorządów, do 16 powiatów wysłać taki apel, zachęcić, żeby te głosy ukrócić, 

żeby nie siać ziarna niewiedzy w tym zakresie, że jakieś cudowne leki 

występują. Jedynie nabycie odporności poprzez szczepienia może uratować 

człowiekowi życie, a nawet naukowcy odkryli, że 15 % populacji ma takie 

genetyczne uwarunkowania, które narażają ich na utratę zdrowia i życia – i to 

są fakty. Ja dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – Panie Marszałku, bardzo 

dziękuję za to wyraźne poparcie, zresztą też żeby sprawa była jasna korzystałem 
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ze szczepień w miarę możliwości w pierwszych terminach i tu dwoma rękami 

popieram każdą akcję w tym zakresie. W kolejności zgłoszeń Pan Mirosław 

Mazur, udzielam głosu ! … Czy Pan Radny Mazur słyszy nas ? … To może, tak 

praktycznie … udzielę głosu Panu Rafałowi Kandziorze, a potem wrócimy do 

Pana Mazura. Pan Rafał Kandziora, udzielam głosu ! 

 

- radny Rafał Kandziora – dziękuję ! Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Wszyscy obecni ! Ja myślę, że tu trzeba stwierdzić jedną rzecz, ja już 

niejednokrotnie zauważyłem kwestię taką, że osoby, które się nie chcą szczepić, 

są w zdecydowanej mniejszości, a już nawet znam wynik naszego głosowania, 

bo on będzie stuprocentowy w sensie poparcia tego wniosku i myślę, że 

w zasadzie do przekonania mamy tylko tych, którzy się nie zaszczepili, a na 

terenie Sejmiku, czy też radnych sejmikowych w zasadzie chyba nie ma osób, 

które nie mogą pochwalić się tym, że są zaszczepione – to jest jedna informacja 

– a jeżeli takie są to tylko z innych powodów, czyli takich ponieważ tej 

szczepionki przyjąć nie mogą. W związku z tym moja propozycja jest taka żeby 

nie przekonywać przekonanych, bo to jest chyba niepotrzebne i chciałbym tutaj 

z takim wnioskiem żeby na pewno przychylić się do tych poprawek 

i przegłosować całą uchwałę. Dziękuję bardzo ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Radnemu i ostatnia osoba w tych zgłoszeniach, Pan Dariusz Iskanin, udzielam 

głosu ! 

 

- radny Dariusz Iskanin – dziękuję ! Panie Przewodniczący ! Szanowni Państwo 

Radni ! Bardzo się cieszę, że tutaj wyszła inicjatywa ze strony radnych, my 

zgłosiliśmy poprawki, które mam nadzieję, że będą przyjęte, tak, że przekonać 

przekonanych nie trzeba i to co mój przedmówca mówił, że w stu procentach 

poprzemy tą uchwałę to jest pewne. Ja tylko chciałem Państwu jeszcze zwrócić 

uwagę na […] ponieważ Państwo jesteście pewnego rodzaju liderami opinii 

w swoich środowiskach, w swoich powiatach i oczywiście namawiać do 

szczepień i to jest nasza rola i to robimy – ja, i myślę, że Państwo tak samo. 

Natomiast ja tylko chciałem zwrócić uwagę na fakt, że teraz ten tydzień też jest 

ważny z punktu widzenia szczepienia naszego najmłodszego pokolenia, czyli 

dzieci i młodzieży, ponieważ dzisiaj, czyli 24 stycznia, ma zapaść decyzja 

Europejskiej Agencji ds. Leków na temat doszczepiania trzecią dawką 

młodzieży w wieku lat 16-17, natomiast za 3 dni, 27 stycznia, ma być podjęta 

decyzja Europejskiej Agencji ds. Leków na temat zasadności doszczepiania 

trzecią dawką dzieci i młodzieży w wieku 12-15 lat, bo przypomnę, że te dzieci 

i młodzież miały możliwość szczepienia się od czerwca i teraz już pół roku 

minęło w zasadzie od pierwszej dawki. Tak, że za trzy dni może być decyzja 

o doszczepieniu trzecią dawką dzieci 12-15 lat. Państwo w swoich 

środowiskach też macie rodziców, sami macie dzieci, tak, że zachęcam też żeby 
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na to zwrócić uwagę żeby doszczepiać także i szczepić w ogóle nie tylko 

dorosłych, ale także dzieci, natomiast formalną możliwość myślę, że w tym 

tygodniu będziemy mieć, żeby dzieci i młodzież mogły się też doszczepić – ci 

już zaszczepieni dwoma dawkami żeby mogli się doszczepić trzecią dawką. 

Ministerstwo Zdrowia twierdzi, że jeżeli będzie taka decyzja Europejskiej 

Agencji ds. Leków to od razu nasz minister zdrowia też podejmie decyzję 

akceptującą zasadność doszczepienia dzieci i młodzieży trzecią dawką. 

Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! 

I w kolejności zgłoszeń Pan Mirosław Mazur, udzielam głosu ! 

 

- radny Mirosław Mazur – dziękuję ! Panie Przewodniczący i Szanowni 

Państwo ! Cieszymy się z takiego Państwa podejścia do naszej propozycji żeby 

przyjąć apel do mieszkańców województwa śląskiego, ale pewnie też w 

domyśle do wszystkich mieszkańców Polski, o to żeby się na możliwie szeroką 

skalę szczepić. Ja osobiście uważam, że ten zapis na końcu mówiący o tym, że 

powierza się wykonanie uchwały Marszałkowi jest zapisem w zupełności 

wystarczającym, że nie musimy aż tak detalicznie Marszałkowi mówić, 

podpowiadać co powinien z tą uchwałą zrobić. Myślę, że sobie by i bez tego 

świetnie poradził, ale skoro Państwo uważacie, że ma to szanse zwiększyć 

dotarcie z tym apelem do innych, zgadzam się tutaj z moimi przedmówcami – 

z Panem Radnym Koplem, czy z Panem Radnym Baczyńskim – że trzeba tutaj 

powiedzieć też i o samorządzie gminnym, który jest niezależny – warto 

podkreślić, mamy trzy poziomy samorządności w Polsce i wszystkie są od siebie 

niezależne. Ale wracając do głównego tematu – jeszcze raz cieszymy się 

i namawiamy wszystkich Państwa do tego poprzeć ten apel, a wszystkie kroki, 

które temu mają służyć są jak najbardziej mile widziane. Nie wiem czy chcecie 

Państwo tą poprawkę głosować, czy ?... 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…najprościej oczywiście, ja 

tą poprawkę poddam pod … tak jest przy każdej uchwale, bo tu jest procedura 

zwykła, czyli ja teraz poddam pod głosowanie poprawkę, no a potem, jeżeli 

poprawkę przyjmiemy, to będziemy głosować uchwałę z poprawką… 

 

- radny Mirosław Mazur – dobrze ! No to w takim razie chyba tyle. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! Tutaj 

jeszcze Pan Klaudiusz Komor, udzielam głosu ! 

 

- radny Klaudiusz Komor – dziękuję Panie Przewodniczący ! Tutaj jeżeli chodzi 

o tą poprawkę, to ja bym się jednak zastanawiał czy nie napisać konkretnie 

samorządom powiatowym i gminnym, dlatego, że samorządy mogą też być 
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zawodowe – tak jak samorząd lekarski, pielęgniarski – a nam chodzi 

o samorządy terytorialne, więc napiszmy: powiatowym i gminnym może… 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku –…ja myślę, że uwaga Pana 

Klaudiusza tutaj jest jak najbardziej na miejscu … Szanowni Państwo ! Ja 

bardzo dziękuję za tą dyskusję. Oczywiście jeżeli sytuacja nadal będzie zła jeśli 

chodzi o zachorowania, nadal zła jeśli chodzi o szczepienia być może będziemy 

wnioskować, ja będę prosił Pana Przewodniczącego Bańkę o nadzwyczajne 

posiedzenie Komisji Zdrowia, żebyśmy nie tylko mówili żeby to zrobić, ale też 

jak to zrobić, bo tutaj całkowicie się zgadzam z Panem doktorem Bańką, że 

jeżeli jest, przepraszam, pielęgniarka niezaszczepiona, to robi tak strasznie złą 

robotę … nie będę tego wątku ciągnął dalej. Przechodzimy do głosowania. 

Najpierw będzie głosowanie poprawki, czyli sugestia tutaj Przewodniczącego 

Komisji Zdrowia żeby paragraf 2 przyjął nowe brzmienie: uchwałę przekazuję 

się: Zarządowi Województwa Śląskiego, Radnym Województwa Śląskiego, 

samorządom powiatowym i gminnym województwa śląskiego. Może tak być ?... 

 

Głosowanie nad poprawką do projektu uchwały o treści jak wyżej: 

 

za  42 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

Głosowanie nad uchwałą (wraz z przyjętą poprawką): 

 

za  43 

przeciw 0 

wstrzym. 0 

 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – mam nadzieję, że ta uchwała 

będzie świetnym apelem, wzorem dla mieszkańców Cieszyna i jeżeli, mówię, 

weźmiemy też to do siebie i pójdziemy do naszych macierzystych miast, 

powiatów i powiemy to jeszcze tak od serca, to będzie to na pewno bardzo 

skuteczne … proszę ? … A to źle powiedziałem – województwa – myślami 

jestem już w domu, przepraszam. Dziękuję bardzo i oczywiście tutaj 

inicjatorom, ale też za dyskusję i takie bardzo merytoryczne przedstawienie 

sprawy, bo tutaj jest to temat niezwykle trudny – doskonale wiemy, że to nie 

jest temat prosty i jego tak administracyjnie się nie da załatwić prosto… 
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13. Sprawozdanie z działalności Zarządu Województwa Śląskiego 

w okresie pomiędzy sesjami: 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – materiał w tym zakresie 

otrzymali Państwo mailem. Czy są uwagi, zapytania w kwestii działalności 

Zarządu w okresie międzysesyjnym ? … Jest zgłoszenie, Pani Urszula 

Koszutska, udzielam głosu ! 

 

- radna Urszula Koszutska – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Chciałam podziękować za ten apel przyjęty, o szczepieniach, ale 

same szczepienia są niewystarczające. Wiemy, że przed nami jest ogromna, 

pojawia się duża fala zakażeń, która za parę tygodni dotrze do Śląska, a być 

może nie zauważyłam żadnej informacji na temat związany z zabezpieczeniem 

województwa śląskiego przed napływającą falą, dlatego chciałam zapytać czy 

jesteśmy przygotowani, czy myślimy o tym jak zwiększyć ilość łóżek 

covidowych, czy ewentualnie rozważamy zwiększenie zespołów ratowniczych 

w naszym pogotowiu i czy w ogóle mamy jakiś plan strategii, który przygotuje 

nas do tego co się za chwilę może wydarzyć ? Dziękuję serdecznie ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – ja bardzo dziękuję ! … Nie 

wiem czy jest Pani Marszałek Izabela … Pan Marszałek też … bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski – akurat Pani Radna, Pani Izabela Domogała 

jest na spotkaniu u Pana Wojewody á propos omikronu. My, jak od dwóch lat, 

jesteśmy regularnie przygotowani do wszystkich działań. Codziennie odbywają 

się spotkania, konsultacje, szpitale są zabezpieczone, ale na pewno zwiększona 

ilość zachorować w takich ilościach jak planują eksperci jest wielkim 

problemem dla wszystkich, dlatego ten apel o szczepienia o zachowanie 

dystansu, o nieprzemieszczanie się jak ta piąta fala po prostu weszła tak bardzo 

mocno jest jak najbardziej na miejscu. Z drugiej strony musimy też leczyć 

w naszych szpitalach, bo mieszkańcy czekają też na operacje, zabiegi, na rzeczy, 

które ich dotykają i też oczywiście ryzykują, bo ta transmisyjność wirusa jest 

różna, no a wariant omikronowy jest bardzo niebezpieczny, jak dobrze wiemy, 

więc my jesteśmy przygotowani, ale wszystkie decyzje w tym zakresie 

podejmuje Wojewoda Śląski – zarządzanie kryzysowe to jest jego kompetencja. 

My dostajemy decyzję, która obliguje nas do zorganizowania tylu i tylu łóżek, 

czy takich czy innych oddziałów i znamy swoje możliwości graniczne jeżeli 

chodzi o omikron, jeżeli chodzi o inne możliwości. Na tą chwilę ta sytuacja 

w województwie śląskim nie jest zła, bo nie ma co ukrywać, że te cztery fale 

bardzo nas doświadczyły i ilość przechorowania i ilość szczepienia też pomaga, 

no ale z drugiej strony zderzamy się z tą rzeczywistością i mamy nadzieję, że 

uda się wszystkich pacjentów obsłużyć i ja nie zakładam, że będzie tak 

generalnie źle, bo pomimo ilości zachorowań, to jednak jest to wersja, która 
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łagodniej pozwala przejść i tego musimy się trzymać, no bo jak Śląsku nagle 

jednego dnia zachoruje 60 tys. osób, to żaden system tego nie wytrzyma, 

choćbyśmy nie wiem ile łóżek mieli i gdzie te łóżka robili. A z drugiej strony, 

tak jak powiedziałem, musi to być zrównoważone, mamy przygotowane 

procedury, cały czas one są wdrażane, ale to są decyzje Wojewody. My się tutaj 

do tego dostosowujemy, jak tylko decyzje przychodzą, one są wdrażane przez 

zespoły szpitalne w miarę swoich oczywiście możliwości i nie ma żadnych 

problemów sprzętowych, nie ma innych, więc od dwóch lat de facto już w tym 

reżimie funkcjonujemy, no i mamy nadzieję, że ten rok będzie taki ostatni, bo 

tak podają eksperci – ale jak to mówią: licho wie co się jeszcze może wydarzyć. 

Mamy nadzieję, że po prostu to się zakończy i ta piata fala będzie jedną 

z ostatnich w Europie, bo tak mówią eksperci. I mam nadzieję, że jednak ta ilość 

osób, która zachoruje, przejdą tą chorobę, nabędą odporności, a szczepienia 

mają w tym pomóc. Tutaj nie ma innej metody i cieszę się, że Sejmik też tak 

jednogłośnie do tego podchodzi, bo to różnie pochodzą w różnych regionach, 

a to niestety nie działa dobrze na to żeby zamknąć ten problem. Ja też gorąco 

zachęcam do szczepień, a w tym teraz czasie, no na pewno lutowym, do 

ograniczenia kontaktów, jak to jest możliwe. Urząd też przeszedł na pracę 

totalnie zdalną tam, gdzie to jest możliwe, żeby też nie narażać pracowników, 

chociaż z drugiej strony ilość zachorowań jest minimalna, bo wszystkie 

standardy przestrzegamy i staramy się korzystać z wideokonferencji jak to jest 

tylko możliwe, kiedy można. No i nic, myślę, że we współpracy ze stroną 

rządową udaje nam się w naszych szpitalach stworzyć jak największą ilość 

miejsc, ale proszę nie zapominać o jednym – liczą się też pacjenci, którzy 

chorują na inne schorzenia i mówiąc też wprost przesuwanie zabiegów, 

przesuwanie operacji też nie jest dobre, więc staramy się równoważyć 

w szpitalach te działania i pomagać pacjentom covidowym, a z drugiej strony 

pomagać tym pacjentom, którzy mają inne schorzenia i po prostu tego 

potrzebują. 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! Myślę, że 

ta odpowiedź, bo ja akurat poprosiłem o wypowiedź Panią Marszałek 

Domogałę, bo akurat przed sesją wspomniała o tym, że sytuacja jeśli chodzi 

o bazę łóżkową, czy ilość pacjentów jest na szczęście mniejsza niż się 

spodziewano po weekendzie. Natomiast ja też jak gdyby, Wojewoda się zwrócił 

do nas o ewentualnie uruchomienie dodatkowych zespołów ratownictwa 

medycznego. Czekamy na konkretne decyzje kiedy to będzie potrzebne, no 

i najważniejsza była taka rzecz, program Ministerstwa Zdrowia, żeby jednak 

lekarze rodzinni maksymalnie obejmowali opieką, tą domową, pacjentów, 

wtedy oczywiście nie jest potrzeba hospitalizacja. To jest najlepsze rozwiązanie 

dla pacjenta i dla systemu, no i miejmy nadzieję, że jakoś tam to porozumienie 

między Porozumieniem Zielonogórskim a Ministerstwem Zdrowia będzie 

skuteczne i te strony się jakoś tam dogadają, bo uważam, że to jest jedyne 
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wyjście w tej sprawie … Czy w tym punkcie jakieś pytania jeszcze mamy ? … 

Nie widzę zgłoszeń, więc przechodzimy do punktu kolejnego… 

 

 

14. Interpelacje, zapytania, wnioski, oświadczenia radnych: 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – zwyczajowo przypominam 

Państwu Radnym, iż obowiązuje pisemna forma interpelacji czy wniosków. Czy 

ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos w tym punkcie ? … Tak ! Widzę 

dużo zgłoszeń, więc w kolejności Katarzyna Stachowicz, udzielam głosu ! 

 

- radna Katarzyna Stachowicz – Szanowny Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Ja takie jedno krótkie zapytanie. 31 stycznia 2021 roku na Stadionie 

Śląskim odbyła się impreza, którą nazwano Sylwestrem szczęścia. W związku 

z tym bardzo proszę o informacje czy to przedsięwzięcie było 

współfinansowane z budżetu Województwa lub spółek wojewódzkich ? Jeżeli 

tak, to proszę wskazać kwotę oraz formę prawną jej przekazania. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! 

I w kolejności zgłoszeń Pan Stanisław Gmitruk, udzielam głosu ! 

 

- radny Stanisław Gmitruk – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku ! 

Szanowni Państwo ! W ostatnim okresie – a przez ten okres rozumiem czas 

świąteczno-noworoczny – uczestniczyłem w wielu spotkaniach, a nade 

wszystko, co chcę podkreślić, w wydarzeniach kulturalnych organizowanych 

przez jednostki kultury, głównie miasta Częstochowy, ale także i przez 

stowarzyszenia, które zajmują się działalnością w zakresie kultury. I podczas 

tych spotkań, właściwie kuluarowo, padają często pytania, które można 

sprecyzować w sposób następujący: w jakim stopniu kultura w Częstochowie 

i w regionie częstochowskim, właściwie w subregionie północnym, jest 

finansowana z budżetu Województwa Śląskiego ? I to pytanie skłoniło mnie do 

ponownej analizy budżetu, który w dniu 13 grudnia przyjęliśmy na rok 2022 

i czytamy w dziale 921 – kultura i ochrona dziedzictwa narodowego – kwota 

zapisana jest 241 mln 543 tys. 460 zł i jest to kwota niemała. Można stwierdzić, 

że pozwoli na wypełnianie podstawowych zadań, które są przypisane 

samorządowi województwa w dziedzinie kultury, a nade wszystko dobre 

wypełnianie zadań jednostkom kultury Samorządu Województwa Śląskiego. 

Ale w subregionie częstochowskim, czyli północnym, funkcjonuje tylko jedna 

z dziewiętnastu jednostek kultury samorządu wojewódzkiego, to jest 

Regionalny Ośrodek Kultury, który otrzyma dotację w roku 2022 w kwocie 

3 mln zł i według mojej oceny będzie mógł dobrze wypełniać cele statutowe, 

także w ramach dobrej współpracy z jednostkami samorządu terytorialnego 

subregionu. Jednak w samej Częstochowie działają jednostki kultury podległe 
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samorządowi miasta Częstochowy, których działania dedykowane są nie tylko 

mieszkańcom miasta, ale całego regionu i można powiedzieć są otwarte dla 

mieszkańców całego województwa śląskiego. Oczywiście tutaj mam w dalszej 

części mojego wystąpienia wiele liczb, ale nie będę cytował, wszystko w formie 

pisemnej będzie przekazane, jeśli ktoś będzie zainteresowany, a w zasadzie 

wynikają te liczby z zapisów w uchwale budżetowej, ale tylko na początku 

powiem – Filharmonia Częstochowska im. Bronisława Hubermana wraz 

z chórem Collegium Cantorum jest wspierana całkowicie ze środków Miasta 

Częstochowy, bo to jest jednostka Miasta Częstochowy, natomiast Filharmonia 

Śląska otrzyma w ramach budżetu 2022 kwotę 16 mln zł. W moim odczuciu, 

oczywiście niefachowym, ale te jednostki, te dwie filharmonie działają na 

podobnym poziomie, na podobnym zakresie artystycznym. I dalej chcę 

powiedzieć, że także w Częstochowie działa Teatr im. Mickiewicza – jeśli 

chodzi o inne teatry, które są jednostkami samorządu województwa, kwoty 

podaje jakie otrzymują, czy będą otrzymywały w roku 2022. Muzeum 

Częstochowskie, w ramach którego działają Muzeum Górnictwa Rud Żelaza, 

Dom Poezji Muzeum Haliny Poświatowskiej, Muzeum Archeologiczne, też 

podaję inne muzea, dla przykładu wielkie Muzeum Śląskie otrzyma z budżetu 

Województwa kwotę 21 mln 339 tys. zł. Działa Miejska Biblioteka im. 

Władysława Biegańskiego w Częstochowie i oczywiście biblioteki 

częstochowskiej ze śląską nie da się porównywać, ale dla przypomnienia 

powiem, że w budżecie Województwa Śląskiego Biblioteka Śląska ma zapisaną 

kwotę 23 mln 744 tys. 900 zł. W Częstochowie także działają: Miejska Galeria 

Sztuki, Ośrodek Promocji Kultury Gaude Mater, Miejski Dom Kultury. Kilka 

zdań uzasadnień mam w swojej interpelacji, ale to do spokojnego przeczytania 

przez Pana Marszałka i osoby, które kompetentnie się sprawą zajmą. Tylko na 

koniec w konkluzji chcę zapytać jakie środki z budżetu Województwa Śląskiego 

były skierowane, czy dedykowane kulturze w Częstochowie i w subregionie 

częstochowskim w roku minionym i jakie są projektowane, na ile to się da, bo 

będzie wiele rozstrzygnięć konkursowych. I na koniec takie pytanie – wiele 

jednostek jest współfinansowanych przez samorządy, np. województwa, 

jakiegoś miasta, ale także i przez Skarb Państwa czy środki finansowe 

państwowe, rządowe. Na ile, Panie Marszałku – takie pytanie, myślę, że 

konkretne – na ile da się podjąć takie działania we współpracy z samorządem 

Miasta Częstochowy ażeby niektóre z jednostek mogły być od roku 2023 

współfinansowane z budżetu Województwa Śląskiego i Miasta Częstochowy. 

Takim klasycznym przykładem może być właśnie filharmonia, która ma bardzo 

duży wpływ, duży zasięg, nie tylko właśnie regionalny, ale na terenie całego 

województwa …oczywiście, dziękuję (mówiłem do Pani Agaty)… I na 

marginesie chcę jeszcze dodać, że miałem wiele różnych spotkań i zawsze 

przestrzegałem tzw. rygoru sanitarnego i jestem też pięć razy zaszczepiony, 

a kto by pytał dlaczego pięć, to mogę wyjaśnić w kuluarach. Dziękuję ! 
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- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Panu 

Radnemu ! I bardzo proszę, Pani Urszula Koszutska, udzielam głosu ! 

 

- radna Urszula Koszutska – Panie Przewodniczący ! Panie Marszałku, 

uśmiecham się do Pana, dziękuję, że Pan został, bo ja po raz czwarty będę 

próbowała uzyskać odpowiedź na temat Gwiazdy Górnośląskiej. Przede 

wszystkim chciałam się zapytać czy Pan wie, że uzyskałam odpowiedź na 

interpelację, którą skierowałam do Pana 13 grudnia, ale ta interpelacja została 

podpisana przez Pana Sekretarza Województwa Śląskiego, więc nie wiem czy 

Pan zna treść tej interpelacji ? A ja dalej i ponownie, intensywnie 

i konsekwentnie będę próbowała się dowiedzieć jaki jest regulamin 

przydzielania Gwiazdy Górnośląskiej i czy to jest tak trudna odpowiedź ? 

Wydaje mi się, że każdy konkurs i każde wyróżnienie posiada swoje zasady 

przydzielania pewnych wyróżnień, nawet konkurs plastyczny dla dzieci ma 

pewne zasady. My nadal nie wiemy, dlatego bardzo bym prosiła aby Pan 

Marszałek odpowiedział ustnie, jeśli to jest możliwe dzisiaj, a jeśli nie to będę 

zmuszona napisać kolejną interpelację skierowana do Pana i prosiłabym wtedy 

o jednoznaczną taką odpowiedź, transparentną, która będzie jasna. Dodam, że 

w tej odpowiedzi na interpelację … uzyskałam taką odpowiedź, że w przypadku 

wyróżnienia nie jest konieczne powołanie kapituły, ale rozumiem, że jakiś 

regulamin jest uzasadniony. Dziękuję serdecznie ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Pani 

Radnej ! I w kolejności zgłoszeń Pani Radna Marta Salwierak, udzielam głosu ! 

 

- radna Marta Salwierak – dziękuję Panie Przewodniczący ! Szanowny Panie 

Marszałku ! Zwracam się z prośbą o wsparcie organizacji 31. edycji 

Międzynarodowego Festiwalu Muzyki Sakralnej Gaude Mater 

w Częstochowie, która została zaplanowana na rok 2022. Proszę 

o zabezpieczenie dofinansowania w wysokości 60 tys. dla organizatora, którym 

jest Ośrodek Promocji Kultury Gaude Mater w Częstochowie. Pragnę 

przypomnieć, że Międzynarodowy Festiwal Muzyki Sakralnej odbywa się w 

naszym województwie od ’91 roku i posiada międzynarodową renomę. Jest 

wyjątkowym projektem promującym muzykę różnych religii i kultur, którego 

dwie główne misje to dialog międzykulturowy w ramach trzech największych 

religii monoteistycznych oraz promocja polskiej muzyki sakralnej, dawnej 

i współczesnej. Festiwal, który jest dumą Częstochowy i północnej części 

województwa na stałe wpisał się już w kalendarz prestiżowych i docenianych 

przez mieszkańców imprez rangi międzynarodowej. W ubiegłych latach Urząd 

Marszałkowski był ważnym partnerem tego wydarzenia oraz oferował wsparcie 

finansowe. Z tego względu proszę bardzo o kontynuację wsparcia i docenienie 

tak ważnej imprezy w naszej północnej części województwa. Dziękuję ! 
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- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! … Bardzo 

proszę, Pani Maria Materla, udzielam głosu ! 

 

- radna Maria Materla – dziękuję bardzo ! Panie Przewodniczący ! Panie 

Marszałku ! Drodzy Państwo, Goście ! Szanowni Państwo Radni ! Krótka 

interpelacja, która jest wynikiem pytania, zapytań właściwie, które do mnie 

skierowała Izba Gospodarcza w Jaworznie i przedsiębiorcy z Miasta Jaworzna. 

Zarząd Jaworznickiej Izby Gospodarczej w imieniu jej członków zwrócił się do 

mnie z zapytaniem na jakim etapie prac i wdrażania jest przyjęty przez Zarząd 

Województwa Śląskiego w dniu 3 listopada 2021 roku projekt programu 

Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027 ? W jakim czasie nastąpi 

ogłoszenie pierwszych konkursów i naboru wniosków w ramach tegoż 

projektu ? Przedsiębiorcy korzystają ze środków unijnych, które w znaczący 

sposób wpływają na rozwój i potencjał prowadzonych przez nich firm, 

umożliwiają wzrost atrakcyjności i konkurencyjności gospodarczej. Są też 

źródłem finansowania tzw. działań miękkich, których beneficjentem są 

pracownicy, których wysokie kompetencje i wiedza stanowią ogromną wartość 

dodaną dla firm. To z kolei przyczynia się do rozwoju ich potencjału 

gospodarczego nie tylko w zakresie lokalnym, ale również regionalnym, 

krajowym, a często też i międzynarodowym. Mając na uwadze znaczenie 

funduszy unijnych dla życia gospodarczego i w konsekwencji również życia 

społecznego proszę o odniesienie się do niniejszej interpelacji. Bardzo 

dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję Pani 

Radnej ! I Pani Radna Julia Kloc-Kondracka, udzielam głosu ! 

 

- radna Julia Kloc-Kondracka – Szanowny Panie Marszałku ! W imieniu 

mieszkańców gminy Jankowice obok Pszczyny zwracam się z prośbą 

o wybudowanie chodnika przy drodze wojewódzkiej 931. Poprawi to 

bezpieczeństwo najmłodszych mieszkańców, przede wszystkim tych, którzy 

chodzą do szkoły, do przedszkola. Dokument złożyłam już w Kancelarii 

Sejmiku przed sesją. Ślicznie dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! W ten 

sposób wyczerpaliśmy … tak, Panie Marszałku, bardzo proszę ! 

 

- Marszałek Jakub Chełstowski –…Pani Radna mi żyć nie da … trudno, 

zobaczymy … dobrze ! Pani Radna ! Tu jest tak ładnie napisane: w nawiązaniu 

do wyrażonych przez Panią Radną wątpliwości co do legalności wyróżnienia … 

pragnę podkreślić, że jedynie w przypadku nadawania odznaczeń i orderów 

istnieje konieczność powołania kapituły, a w przypadku wyróżnienia nie jest to 

konieczne. Jest to jasno napisane, zrobiliśmy to w Filharmonii Śląskiej, było to 
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transmitowane w internecie, wyróżnienia zostały przyznane. Nie wiem co mam 

więcej powiedzieć w tym temacie żeby zaspokoić Pani ciekawość. 

Konsultowaliśmy to z różnymi osobami i postanowiliśmy takie przyznać, a jak 

nie musieliśmy powołać kolejnej ekstra kapituły, to jej nie powołaliśmy – to jest 

oczywiste. Ja mówiłem to wielokrotnie, że wyróżnienie, że to jest kopia 

Gwiazdy, to nie jest Gwiazda, bo tak można to zrobić od strony formalno-

prawnej. Była ekspertyza [przygotowana], jak sięgam pamięcią Dyrektora 

Koczara, jak to można zrobić po bożemu i tak to żeśmy zrobili. Mam nadzieję, 

że wszystkie wątpliwości Pani wyczerpałem, jak nie, niech Pani pisze, może w 

wersji elektronicznej, szkoda papieru. Dziękuję ! 

 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – bardzo dziękuję ! Ponieważ 

lista mówców została wyczerpana, program sesji też, więc ostatni punkt… 

 

 

15. Zamknięcie sesji Sejmiku: 
 

- radny Jan Kawulok, Przewodniczący Sejmiku – porządek sesji został 

wyczerpany … Szanowni Państwo ! Jeszcze raz, zanim uderzę tą laską, 

naprawdę bardzo wam dziękuję wszystkim za dzisiejsza sesję, ale też za ten Rok 

Górali. Nie mówię to dlatego, że akurat jest to mój subregion, ale naprawdę 

spożytkowanie wspólne jakiejś inicjatywy różnych samorządów jest niezwykle 

konkretne i takie owocne, więc bardzo wam dziękuję i w tej chwili zamykam 

XL sesję Sejmiku Województwa Śląskiego VI kadencji ! [godz. 1400]. 

 


